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Slovo starostky

Milí spoluobčané
Blažena Galiová, starostka obce

Po nepředvídatelném průběhu
zimy, kdy časté změny teplot, pa−
dající sníh, náledí, či prudké deště
připravily řadu starostí nám všem,
a hlavně řidičům, nastalo všemi oče−
kávané jaro.

Probíhají přípravy na nejvýznam−
nější křesťanské svátky, které letos
oslavíme nezvykle brzy.

Velikonoce jsou tzv. pohyblivý
svátek a připadají na měsíc březen
či duben (22. 3. – 25. 4.).

Velikonoční neděle je první ne−
děle po prvním jarním úplňku. Jarní
rovnodennost je stanovena na
21. března. Byl−li úplněk v neděli,
jsou Velikonoce až další neděli.
Velikonočnímu pondělí a neděli
předchází tzv. Zelený čtvrtek, Velký
pátek a Bílá sobota.

Přeji nám všem krásné, poho−
dové a hlavně klidné prožití těchto
svátků jara!

Rok 2015 jsme ukončili silvestrov−
ským setkáním v areálu Za Starou
školou a silvestrovským ohňostro−
jem, který připravili naši hasiči.

Všem dobrovolníkům, kteří nám
během vánočních svátků připravili
řadu krásných akcí, ať to byla po−
hádka pro děti, zpívání u vánočního
stromu, vánoční koncert Mladé mu−
ziky, silvestrovský guláš, či již zmí−
něný ohňostroj, patří velké poděko−
vání.

V měsíci lednu a únoru se konaly
tradiční plesy, které byly velmi slušně
navštíveny.

FOS Šardičan uspořádal pocho−
vávání basy, které bylo zahájeno
netradičně předtančením žáků zá−
kladní školy. Pro všechny, kteří
předtančení na plese SRPŠ viděli,
to byl určitě nezapomenutelný zá−
žitek!

Věřím, že se líbila také beseda
se seniory, na kterou letos pozvala
kulturní komise herce Zdeňka Ju−
náka, známého ze seriálu Četnické
humoresky. Pan Junák byl velmi ote−

vřený, příjemný a udělal radost
všem, kteří poslouchají jeho pořad
v Českém rozhlase Brno, když na
druhý den poslal hudební pozdrav
nejen seniorům do Šardic!

Na besedě se seniory jsem pří−
tomné seznámila se zamýšlenými
investicemi v roce 2016 a byli požá−
dáni, aby vyplnili dotazník. Děkuji
tímto všem za vyplnění dotazníku,
jejich podnětné připomínky a ná−
měty jsou zaznamenány a sezná−
míme s nimi členy zastupitelstva
obce. Co považují naši senioři za
prioritní v dalším rozvoji naší obce,
přinášíme na straně 10 tohoto zpra−
vodaje.

Také spolky hodnotily svoji čin−
nost na výročních schůzích. Děkuji
všem spolkům, které zvou na své
schůze zástupce obce. Je to vždy
zajímavé setkání, které je přínosem
pro obě dvě strany. Tímto děkuji
všem spolkům za jejich celoroční
práci, zajímavé akce a obohacení
dění v naší obci.

Spolu se spolky a organizačním
výborem probíhají přípravy na oslavy
730 let od první písemné zmínky

o naší obci. I když výročí první pí−
semné zmínky o naší obci připadlo
na sobotu 6. února, oslavy budou
probíhat v průběhu celého roku
2016.

Hlavní oslavy, které budou zamě−
řeny na uchování tradic, se budou
konat ve dnech 10., 11. a 12. červ−
na 2016. Program těchto hlavních
oslav je uveden také v tomto zpra−
vodaji, ale další zajímavé akce jsou
naplánovány na celý zbytek roku
2016.

Novinkou bude setkání rodáků,
které se v naší obci bude konat po−
prvé. Tímto vás všechny chci popro−
sit, abyste oslovili a pozvali na osla−
vy první zmínky o obci své příbuzné,
kteří pocházejí ze Šardic, abyste po−
zvali naše rodáky, kteří v Šardicích
dlouho nebyli a kteří jistě rádi navštíví
svoji rodnou obec!

Není totiž v silách obecního úřadu
či paní matrikářky všechny rodáky
osobně pozvat. Pozvánka bude sa−
mozřejmě zveřejněna na webu
obce, také bude inzerována v tisku,
ale již nyní jde o to, pozvat „své“ ro−
dáky.

www.sardice.czDalší informace najdete
na webových stránkách obce

dne 16. dubna vzpomeneme 71. výročí osvobození naší obce sovět−
skými vojsky. Památka všech padlých vojáků bude uctěna polo−
žením květin k pomníku osvoboditelů a také k pomníku padlých
v 1. světové válce a k nově opravenému pomníku šardických rodáků
před budovou ZŠ č. p. 521.

V tento den vzpomeňme v tichosti na všechny, kteří položili životy
při osvobozování naší obce, ale také na všechny spoluobčany padlé
ve všech světových válkách.

Uvědomme si, jaké máme štěstí, že žijeme tolik let v míru. Važme
si všeho, co zde máme, važme si sami sebe a přejme si navzájem
spokojený a šťastný život!

Přeji vám všem krásné Velikonoce!

Vážení spoluobčané,
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Marie Košuličová, místostarostka obce

Rada obce a Zastupitelstvo obce
Šardice zasedaly v průběhu období
od 25. listopadu 2015 do 31. ledna
2016 v níže uvedených dnech.
Schválily, vzaly na vědomí a uložily
mimo jiné:

Zasedání rady obce č. 29
ze dne 25. 11. 2015
Rada obce na svém zasedání
schválila:

ukončení nájemní smlouvy o pro−
nájmu nebytových prostor v bu−
dově č. p. 6, ze dne 1. 9. 2005,
dohodou ke dni 31. 12. 2015
smlouvu o dílo s p. Miroslavem
Novotným – zednické práce, Šar−
dice č. p. 782, na zateplení byto−
vého domu č. p. 51
smlouvu s Městským kulturním
střediskem Kyjov o provedení
uměleckého pořadu „Koncert
v rámci seriálu dechových hudeb
2016“ za účasti Mladé muziky
Šardice
provozní řád dětských hřišť v obci
Šardice
dohodu o způsobu provedení
údržby ochranných pásem s p.
Romanem Kamenským, výškové
a lesní práce, Buchlovice
smlouvu o dílo s DH Šardičanka
na vystoupení dechové hudby
s programem k tanci a poslechu
na taneční zábavě Kácání máje
zveřejnění záměru pronájmu po−
zemků p. č. 88/4 a 82/8 v k. ú.
Šardice
zveřejnění záměru pronájmu po−
zemků p. č. 554/2 a 555/1 v k. ú.
Šardice
v souvislosti se změnami v PO
Obecní les – zrušení PO, dohodu
o ukončení pracovního poměru
provedení úprav polní cesty C65,
Šardice, Za Rezidencí, firmou
Petr Čejka, Mutěnice, s tím, že
ozelenění cesty bude provedeno
na jaře

Rada obce vzala na vědomí:
informace ředitele školy Mgr. Fran−
tiška Hnila, týkající se provozu
školy, průběhu a závěrů inspekč−
ní návštěvy, jednání školské rady
sdělení ředitele školy k proble−
matice odtoku vody ze střech bu−

Z jednání orgánů obce

Zpráva o činnosti rady a zastupitelstva obce

dovy školy, kdy bude třeba zpra−
covat projektovou dokumentaci
k nutným opravám
usnesení MěÚ Kyjov, stavební
úřad, o projednání záměru stavby
„Šardice – přeložka VO v ulici Dě−
dina“
protokol z jednání ve věci povo−
lení stavby vodního díla „Šar−
dice, zástavba RD, lokalita Za
Dědinou – splašková kanalizace“
a schvaluje podání objednávky
firmě Surgeo, s. r. o., Hodonín
na provedení geologického prů−
zkumu
rozhodnutí MěÚ Kyjov, OSDŽA,
o vydání stavebního povolení na
stavbu „Šardice – rekonstrukce
MK v ulici Žlíbek“
informaci spol. Elektrowin a. s.,
Praha o provedené kontrole na SD
Šardice dne 1. 10. 2015, kdy ne−
byly zjištěny žádné závady ani
nedostatky a všechny smluvně
sjednané povinnosti jsou dodr−
žovány
vyjádření spol. Surgeo, s. r. o.,
Hodonín, ke stavbě „Šardice,
zástavba RD, lokalita Za Dě−
dinou“, kde je konstatováno, že
dané území není dotčeno hor−
nickou činností a nemůže tak mít
negativní vliv na projektovanou
stavbu

Zasedání zastupitelstva obce č. 9
ze dne 26. 11. 2015
Zastupitelstvo obce schválilo:

poskytnutí účelové dotace pro
město Kyjov jako podíl na zajiš−
tění provozu minimální sítě soci−
álních služeb
rozpočtové opatření č. 10/2015
termíny pro přípravu rozpočtu na
rok 2016
zásady pro poskytování dotací
z rozpočtu obce Šardice na pod−
poru obecně prospěšných činností
a znění veřejnoprávní smlouvy
o poskytnutí dotace z rozpočtu
obce
plán inventarizace majetku obce
k 31. 12. 2015 a plán inventari−
zace PO Obecní les k 30. 11.
2015
zařazení obce do projektu MAP –
místní akční plán pro rozvoj kva−

litního a inkluzivního vzdělávání
dětí a žáků do 15 let
pravidla pro udělování čestného
občanství a Ceny obce Šardice
uzavření smlouvy s JMK o právu
stavby na akci „Šardice – rekon−
strukce chodníků podél silnice II/
422 – levostranně a „Šardice –
úpravy přechodů pro chodce“
prodej pozemků p. č. 7898, 7899,
7897 a 7900 v k. ú. Hovorany
záměr prodeje a zveřejnění zá−
měru prodeje části pozemku p. č.
812/1 v k. ú. Šardice
záměr prodeje a zveřejnění zá−
měru prodeje bytové jednotky
č. 470/1, na pozemku p. č. 32/1
v k. ú. Šardice za cenu 538 641 Kč,
obálkovou metodou
záměr prodeje částí pozemků
p. č. 1862/1 a 1782/6 v k. ú. Šar−
dice
obecně závaznou vyhlášku č. 2/
2015 o místním poplatku za pro−
voz systému shromažďování,
sběru, přepravy a třídění komu−
nálních odpadů na území obce
Šardice, se sazbou poplatku
450 Kč, s účinností od 1. 1.
2016
rozpočtové provizorium na rok
2016

Zastupitelstvo obce
vzalo na vědomí:

složení slibu člena zastupitelstva
obce Bc. Lukáše Ilčíka
informaci o možnosti prodeje po−
zemků v trati Za Zicháčkovo a zří−
zení věcného břemene pro odtok
vody
informaci o zveřejnění záměru pro−
deje pozemků v trati Za Dědinů
informace z jednání rady obce
č. 23–28/2015
přehled hospodaření obce k 31. 10.
2015
studii oprav smuteční síně a okolí
a ukládá radě obce zveřejnit
návrh občanům k připomínko−
vání
žádost spolku Za zdravé Šardice
o zveřejňování zápisů z jednání
rady a záznamů z jednání ZO
obce
zápis z jednání kontrolního vý−
boru ze dne 17. 8. 2015
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Zasedání rady obce č. 30
ze dne 9. 12. 2015
Rada obce na svém zasedání
schválila:

darovací smlouvu ve výši 50 000 Kč
od firmy Elektrikmont s. r. o., Brno,
v rámci podpory rozvoje osob−
nosti mládeže, na činnost de−
chové hudby Mladá muzika Šar−
dice
na základě žádosti KH Konvert
s. r. o., Kyjov, zveřejnění záměru
pronájmu reklamní plochy na drá−
těném oplocení u hasičské zbroj−
nice
návrh licenčních smluv OSA Praha
o veřejném provozování hudeb−
ních děl na akce Šardický hody
a Kácání máje
organizační řád pro Technické
služby Šardice, PO
rámcovou smlouvu o poskytování
služeb č. BSA50149923 s Bo−
hemia Energy entity s. r. o. Praha
na dodávky elektřiny
smlouvu o zajišťování pracovně−
lékařských služeb mezi TS Šar−
dice, PO a MUDr. Danielem Fer−
likem, s. r. o., Praha

Rada obce na svém zasedání
neschválila:

žádost firmy Miwaco – družstvo,
Šardice č. p. 6, o pronájem neby−
tových prostor (chodbu vedle ga−
ráže v budově č. p. 6)
nabídku společnosti Internet
Stream s. r. o., Nové Město na
Moravě, na realizaci vizualiza−
ce transparentního hospodaření
obce

Rada obce vzala na vědomí:
informace o jednání ve věci
kácení stromořadí podél Hovo−
ranského potoka, vedle cyklo−
stezky s návrhem následné vý−
sadby
vydání kolaudačního souhlasu
ke stavbě „Šardice – zateplení OÚ
č. p. 601“
zápis z kontrolního dne č. 1 na
stavbě „Šardice – plocha u kos−
tela“
dodatek č. 2 ke smlouvě o nájmu
zemědělských pozemků s Neo−
klas a. s., Šardice
upozornění na černé skládky dříví
na obecních pozemcích v katastru
obce Šardice
studii proveditelnosti k realizaci
PBPPO v Mikroregionu Hovoran−
sko

nabídku spol. Sempronemo s. r. o.,
na odprodej části pozemku p. č.
1187 u prodejny Hruška

Mimořádné zasedání rady obce
č. 31 ze dne 16. 12. 2015
Rada obce na svém zasedání
schválila:

studii řešení veřejného dětského
hřiště Šardice na parcele č. 60/1
v k. ú. Šardice, před ZŠ TGM
ceník služeb TS Šardice
výpovědi smlouvy o správě veřej−
ného pohřebiště ze dne 24. 5.
2012 a smlouvy o výpůjčce smu−
teční síně ze dne 19. 6. 2012, do−
hodou ke dni 15. 1. 2016
zveřejnit jménem rady obce podě−
kování občanům a všem spolkům
a zájmovým organizacím za práci
a činnost v roce 2015

Rada obce vzala na vědomí:
návrh rozpočtu obce pro rok 2016
informaci o změně rozhodnutí
č. j. JMK 72282/2013 OŽP/Nov.
ze dne 23. 7. 2013 k provozování
zařízení ke sběru, výkupu a vyu−
žívání odpadů, zpracování auto−
vraků
zápis ze čtvrtého zasedání před−
stavenstva DSO−ČOV Mistřín,
dne 10. 12. 2015, jehož součástí
je rozpočtové opatření č. 1/2015,
návrh rozpočtu na rok 2016 a roz−
počtový výhled na roky 2017−
2021
informaci, že dne 15. 12. 2015
proběhlo v Brně u příležitosti
slavnostního setkání knihoven
obcí Jihomoravského kraje 2015
předání ocenění pro Obecní
knihovnu Šardice, za nadstan−
dardní rozvoj knihovnických slu−
žeb v obci
žádost hejtmana JMK JUDr. Mi−
chala Haška o spolupráci při pří−
pravě dotačního titulu v rámci pro−
gramu „Dotace pro jednotky SDH
obcí pro rok 2016“

Zasedání zastupitelstva obce č. 10
ze dne 17. 12. 2015
Zastupitelstvo obce schválilo:

aktualizaci strategického rozvo−
jového dokumentu obce na r. 2016
smlouvu 31/2016 vč. přílohy č. 1
s firmou EKOR s. r. o. Kyjov
dodatek č. 1 ke smlouvě o dílo
ze dne 2. 9. 2015 na akci „Šar−
dice – plocha u kostela, vjezdy
a vstupy“ s firmou Petr Čejka, Mu−
těnice

dodatek č. 2 ke smlouvě o dílo
ze dne 16. 2. 2016 na akci „Šardi−
ce – stavební úpravy chodníku
a pásu pro cyklisty podél MK
v ul. Dědina“ s firmou Petr Čejka,
Mutěnice
vedení účetnictví příspěvkové
organizace Technické služby
Šardice ve zjednodušeném roz−
sahu

Zastupitelstvo obce
vzalo na vědomí:

návrh smlouvy o zřízení práva slu−
žebnosti s firmou Povodí Moravy,
s. p. na umístění objektů hráze
nádrže akce „Šardice – protieroz−
ní a protipovodňová ochrana –
I. etapa“
rekapitulaci cen od IS Hodonín,
s. r. o., na dodávky prací v Zákos−
telí při revitalizace centra obce

Mimořádné zasedání rady obce
č. 32 ze dne 30. 12. 2015
Rada obce na svém zasedání
schválila:

rozpočtové opatření č. 11/2015

Zasedání rady obce č. 33
ze dne 15. 1. 2016
Rada obce na svém zasedání
schválila:

stavební čáru novostavby RD
na pozemku p. č. 639, která bude
tvořena spojnicí rohu novostavby
na p. č. 638 a rohu rodinného
domu č. p. 363 dle situačního
plánu
pronájem haly U Orla pro pořá−
dání Mysliveckého plesu dne
10. 1. 2016 a poskytnutí finanč−
ního příspěvku
podání žádostí o dotace z MMR:
a) dětské hřiště před ZŠ č. p. 521

a workout hřiště u TJ Baník
ve výši: 594 110 Kč

b) Šardice – rekonstrukce MK ul.
Žlíbek ve výši 1 000 000 Kč
(náklady v celkové výši
4 321 014 Kč)

podání žádosti o dotaci na SFDI –
bezpečnost dopravy na akci
„Šardice – rekonstrukce chod−
níků podél silnice II/422 – levo−
stranně“ ve výši 5 621 356 Kč (ná−
klady v celkové výši 6 613 360 Kč)
podání žádosti o dotaci z progra−
mu MŠMT133 510 – Podpora
materiálně−technické základny
sportu na akci Šardice – víceúče−
lové hřiště
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Zasedání rady obce č. 34 ze dne
20. 1. 2016
Rada obce na svém zasedání
schválila:

pronájem nebytových prostor v bu−
dově staré školy č. p. 5, v prvním
nadzemním podlaží, za účelem
provozování charitativní činnosti
a poskytování sociálních služeb
pro Charitu Hodonín
smlouvu o nájmu pozemků 88/4
a 82/8, za cenu 5 Kč m2/rok, na
dobu neurčitou
smlouvu o nájmu pozemků p. č.
554/2 a 555/1, za cenu 5 Kč m2/
rok na dobu neurčitou
řád veřejného pohřebiště obce
Šardice s platností od 20. 1. 2016
cenovou nabídku VZD INVEST,
s. r. o. Pardubice na akci „Zalo−
žení lokálního biocentra LBC Pod
Pustým v k. ú. Šardice“
nová pravidla pro přijímání žá−
dostí o přidělení nájemního bytu
v majetku Obce Šardice, kdy pod−
mínky nájmu se mění takto: bod
3. U domu č. p. 750 a č. p. 51 bude
nájem na dobu určitou, celkový
nájem v rozsahu maximálně na
dobu 5 let
bezplatné vyvěšení plakátů spol.
Omnis Olomouc, a. s., v rámci
výstavy Stavíme, bydlíme, v době
od 1. do 13. 2. 2016
zveřejnění záměru pachtu pozem−
ků p. č. 7814, vedený jako orná
půda, trať Kopec, p. č. 7236
a 7290, vedený jako orná půda,
trať Hrubý kopec a p. č. 5383, ve−
dený jako ostatní plocha, pod Hor−
nické domky, vše v k. ú. Šardice
výroční zprávu za rok 2015 o po−
skytování informací dle zák. 106/
1999 Sb. Obce Šardice, na zákla−
dě které byl:
a) počet podaných písemných

žádostí o informaci – 7
b) počet podaných odvolání proti

rozhodnutí – 0
c) opis podstatných částí

rozsudku soudu – 0
d) výsledky řízení o sankcích

za nedodržování zákona – 0
e) další informace – 0
kalkulaci ceny a smlouvu o dílo
spol. Jančálek s. r. o., Břeclav
na akci „Odvedení dešťových vod
ZŠ Šardice“, za cenu 21 175 Kč
včetně DPH
dohodu o úhradě spotřeby el.
energie mezi Obcí Šardice a Po−

hřební službou Sobek a Filipo−
vič
objednávku třídících tašek pro ob−
čany Šardic na třídění odpadů
(modrá – papír, žlutá – plast, ze−
lená – sklo)
poskytnutí finančního příspěvku
ve výši 1 000 Kč pro místní spolky
a zájmové organizace pořádající
plesy v roce 2016
smlouvu o zřízení a provozu roz−
klikávacího rozpočtu s firmou Ga−
lileo Corporation s. r. o., Chomu−
tov, na internetovou aplikaci
umožňující veřejně zobrazovat
data z účetní sestavy

Rada obce vzala na vědomí:
oznámení skutečností zjištěných
při inspekční činnosti provedené
Českou školní inspekcí ve dnech
2. – 4. listopadu 2015 v ZŠ TGM
Šardice
zápisy z jednání stavební a ze−
mědělské komise rady obce, ko−
nané ve dnech 15. 9. 2015 a 9. 12.
2015
informaci náměstka pro řízení
sekce vodního hospodářství
Ing. Aleše Kendíka o zařazení
akce „Loučkový potok – nádrž
N3, k. ú. Šardice“ do programu
oznámení Bezpečnostní rady
JMK, Brno o vydání plánu kontrol
k prověření krizové připravenosti
JMK na rok 2016
rozhodnutí MěÚ Kyjov, staveb−
ního úřadu, o povolení stavby
„Šardice, zástavba RD, Za Dě−
dinou – splašková kanalizace“
rozhodnutí o vydání stavebního
povolení MěÚ Kyjov, OSDŽA
na stavbu „Šardice – polní cesta
C4“, na pozemku p. č. 8952, 8960,
8967 v k. ú. Šardice
oznámení společnosti Drilling Tra−
de, s. r. o. Ostrava o provedení
vrtu na pozemku p. č. 1214/1 v k. ú.
Šardice za účelem hydrogeologic−
kého průzkumu
krajskou výzvu JUDr. Michala
Haška, hejtmana JMK, v rámci
dotačního programu na výměnu
kotlů v JMK
zápisy o zapečetění a následném
otevření pokladniček – v rámci
Tříkrálové sbírky 2016 bylo od ob−
čanů vybráno 33 204 Kč; rada
obce děkuje všem občanům, kteří
na sbírku přispěli

Zasedání zastupitelstva obce
č. 11 ze dne 26. 1. 2016
Zastupitelstvo obce schválilo:

členem rady obce Ing. Ladislava
Cápka
obecně závaznou vyhlášku obce
Šardice č. 1/2016 o zrušení OZV č.
1/2000 o závazných částech územ−
ního plánu Šardice z 18. 2. 2000
koupi pozemku p. č. 1181/1 v k. ú.
Šardice
prodej pozemku p. č. 1068/10 v k. ú.
Šardice
prodej pozemků p. č. 2958/5
o výměře 300 m2 a části pozemku
p. č. 2958/2 o výměře 396 m2

za cenu 340 Kč/ m2 a části pozem−
ku p. č. 2958/2 o výměře 670 m2

za cenu 16,52 Kč/ m2

záměr prodeje a zveřejnění zá−
měru prodeje části pozemku p. č.
183/2 v k. ú. Šardice
záměr prodeje a zveřejnění zá−
měru prodeje pozemků p. č. 3352/
125 a 3352/126, vedených jako
ostatní plocha, v k. ú. Šardice
zpracování studie pro stanovení
stavební čáry, umístění sítí, sjez−
dy na pozemky v ploše pro byd−
lení BI 13
podání žádosti na akci „Víceúče−
lové hřiště – sportovně−rekreační
areál Šardice“
rozpočet obce Šardice na rok
2016 jako schodkový ve výši:
Příjmy ..................26 150 800 Kč
Výdaje .................29 745 200 Kč
Financování ......... −1 132 100 Kč
dohodu o partnerství s mikroregi−
onem Hovoransko

Zastupitelstvo obce
vzalo na vědomí:

složení slibu člena zastupitelstva
obce, p. Františka Blaty
informace z jednání rady obce č.
29–32
podání žádosti o dotace na dět−
ské hřiště před ZŠ č. 521, workout
hřiště u TJ Baník Šardice, rekon−
strukci místní komunikace ul. Žlí−
bek a rekonstrukci chodníku po−
dél silnice II/422 levostranně
informaci o přehledu hospodaření
k 31. 12. 2015, s tím, že do 31. 3.
2016 je nutné splatit úvěr ve výši
10 044 561,77 Kč
rozpočtový výhled na roky 2017–
2018
zápis z finančního výboru ze dne
20. 1. 2016
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Blažena Galiová, starostka obce a  Marie Košuličová, místostarostka obce

Schválený rozpočet
pro rok 2016
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Rozpočet schválen zastupitelstvem na 11. zasedání
dne 26. 1. 2016, usnesením č. 22
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OÚ informuje

Speciální barevné tašky
podpoří třídění odpadu v naší obci

Tříbarevné sady tašek na třídění
plastů, skla a papíru se staly hitem
v celé řadě obcí České republiky
a přinesly lepší výsledky tříděného
sběru odpadu. Proto se obce Ky−
jovska dohodly na společném objed−
nání těchto tašek pro své občany.

Tašky byly hromadně objednány
Městem Kyjovem koncem měsíce
února s tím, že termín dodání je
7−8 týdnů. Předpokládáme, že v mě−
síci dubnu si budou moci zájemci
z řad našich občanů tyto tašky na tří−
děný odpad vyzvednout na OÚ Šar−
dice.

Sada na třídění odpadů obsahuje
celkem tři snadno omyvatelné tašky,
které je možné k sobě spojit suchým

od ostatních odejmout a vynést do kon−
tejneru na plasty samostatně. Stejně
snadno lze ze sady odebrat také
tašky určené na papír a použité skle−
nice.

Pokud si lidé nejsou jistí, jak správ−
ně odpady třídit, stačí se podívat pří−
mo na jednotlivé tašky. V případě
dalších dotazů se mohou občané
obrátit přímo na obecní úřad.

Díky třídění a recyklaci obalových
materiálů se každým rokem za−
chrání zhruba 23 km2 přírody. Jen
ročně se tříděním papíru ušetří skoro
dva miliony stromů.

Více informací o třídění odpadů
můžete najít na internetových strán−
kách www.jaktridit.cz.

zipem. Jednotlivé tašky jsou barev−
ně odlišeny tak, aby bylo třídění od−
padů co nejjednodušší. Žluté tašky
jsou určeny na plasty, modré na pa−
pír a zelené na sklo. Výhodou je,
že pokud se žlutá taška naplní na−
příklad PET lahvemi, je možné ji
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Blažena Galiová, starostka obce

Dotaz: Proč se při revitalizaci cen−
tra obce udělaly ostrůvky, proč
není celý prostor vydlážděn?

Odpověď: Každý z občanů si určitě
pamatuje, jak prostor u pošty
a hlavně před vstupem do staré
školy vypadal po každém větším
dešti. Tvořilo se tam jezero a stá−
la tam voda. Projektant musel
celou tuto plochu rozdělit, vy−
spádovat a navrhnout kanály
tak, aby voda nezůstávala na jed−
nom místě, ale aby odtékala ply−
nule do kanalizace.
Dále nezapomínejme, že prostor
slouží i chodcům (chodí zde děti
do knihovny, do umělecké školy,
do družiny, lidé na poštu atd.),
kteří musí mít možnost někde pře−
jít silnici. Auta by zde měla stát
opravdu pouze v nutných přípa−
dech a ne po celý den!

Dotaz: Proč byly zřízeny technic−
ké služby, proč přibývá úřed−
níků na OÚ?

Odpověď:  Rozhodnutím zastupi−
telstva byla zrušena příspěvková
organizace (PO) Obecní les Šar−
dice a místo ní vznikla PO Tech−
nické služby Šardice. Účetní z PO
obecní les přešla do technických
služeb, jejichž vedením byl po−
věřen pan Pavel Brázda. Na mís−
to recepční na OÚ Šardice pře−
šla paní Vladimíra Benešovská,
která má na starosti kopírování,
zajišťuje kulturní akce, vede evi−
denci smluv, profil zadavatele,
zajišťuje aktualizaci Facebooku
atd. Kromě toho dva dny v týdnu
zajišťuje služby v knihovně, která
je otevřena každou středu a ve
čtvrtek se zde schází klub mami−
nek.
Technické služby převzaly z OÚ
kapitolu tzv. místního hospodář−
ství, to znamená, že budou pro
obec vykonávat činnost dle zři−
zovací listiny (úklid a údržba ve−
řejné zeleně, prostranství, chod−

Dotaz: Jaké jsou úřední dny na OÚ
Šardice?

Odpověď: Úřední dny jsou stano−
veny na každý pracovní den
v týdnu. Občané si mohou tedy
každý den ve stanovenou dobu
vyřizovat potřebné záležitosti.
Jedná se o služby kopírování,
hlášení rozhlasem, podatelnu,
prodej informačních materiálů
atd., které jsou prováděny 5 dní
v týdnu.  Upozorňuji, že ověřová−
ní podpisů, služby Czech Pointu
atd. se provádí na matrice také
každý den v týdnu, kromě doby,
kdy si odpovědná pracovnice vy−
bírá dovolenou nebo absolvuje ne−
zbytné školení. Veškeré tyto služ−
by je možné také vyřídit na nej−
bližší poště v Hovoranech nebo
na jakékoliv poště v celé ČR.

Dotaz: Kdo zodpovídá za vyká−
cení topolů u cyklostezky?

Odpověď:
Topoly u cyklostezky Šardice –
Hovorany stály na pozemku p. č.
9008, jehož majitelem je Povodí
Moravy s. p. Celkově bylo po−
káceno 161 kusů topolu kanad−
ského. Ke kácení bylo vydáno
závazné stanovisko odborem ŽP
MěÚ Kyjov a kácení bylo řádně
povoleno. V závazném stanovis−
ku byla stanovena podmínka, že
na místě bude zachováno 10 kusů
torz výšky pět metrů, která umož−
ní hnízdění ptáků či vytvoří místo
k dosedání dravců. Do jednoho
roku musí být provedena ná−
hradní výsadba stromů v minimál−
ním počtu 100 kusů. Dále je sta−
novena podmínka, že obvod
kmínku vysazovaných stromů
musí být ve výšce jednoho metru
minimálně 14 centimetrů. Vý−
sadbu bude provádět Povodí Mo−
ravy s. p. Kácení a možnost vy−
užití okolních pozemků bylo
smluvně ošetřeno s uživateli před−
mětných pozemků.

Dotazy občanů

níků, obecních budov, lesa…).
Také budou mít na starosti provoz
obecní haly U Orla, provoz smu−
teční síně (kterou dosud provo−
zovala Pohřební služba Kyjov)
a budou zajišťovat správu a údrž−
bu místního hřbitova. Také zajiš−
ťují provoz sběrného dvora odpa−
dů. V doplňkové činnosti mohou
poskytovat služby občanům (do−
prava, zemní práce, zednické
práce, sečení trávy…).
Náplň činnosti TS Šardice je
uvedena na straně 11 tohoto zpra−
vodaje. Ředitel Technických slu−
žeb a jeho zástupce všechny
práce každý týden koordinují na
pracovní poradě se starostkou
obce, která výsledky jejich čin−
nosti již jen kontroluje. Písemné
zprávy o činnosti budou samo−
zřejmě předkládány radě obce
a zastupitelstvu.
Ano, došlo k nárůstu zaměstnan−
ců na OÚ Šardice, ale také došlo
k rozšíření služeb pro veřejnost –
dříve byla knihovna otevřena
jedno odpoledne v týdnu a napří−
klad sběrný dvůr vůbec neexisto−
val a sběrné místo na smeťáku
bylo otevřeno pouze v sobotu do−
poledne.

Dotaz:  Proč nelze využívat pro−
story Domovinky č. p. 613?

Odpověď: Z důvodu velmi špat−
ného technického stavu vnitřních
prostor Domovinky bylo nutné
charitu – pečovatelskou službu
přestěhovat do nových prostor
knihovny.  V budově nefungo−
valo WC, stropem zatékala voda
a prostory nebylo možné využí−
vat.
Členky Dia klubu se začaly schá−
zet v přízemí Rezidence a z těch−
to důvodů byly zahájeny práce
na likvidaci vnitřních prostor, bylo
vypnuto topení a po vydání de−
moličního rozhodnutí budou za−
hájeny práce na demolici celé bu−
dovy.
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Výsledky ankety
o rozvoji obce

Na besedě se seniory, která se konala 21. února
v hale U Orla, byli přítomní požádáni o vyplnění do−
tazníku týkajícího se rozvoje obce. Měli zhodnotit,
které investice považují za nejdůležitější a které
naopak za méně důležité.

Celkem se vrátilo 66 vyplněných dotazníků. Po
zpracování odpovědí zde uvádíme výsledky ankety
– jednotlivé investice v pořadí podle důležitosti, kte−
rou jim respondenti v průzkumu přiřkli:

1. Oprava místních komunikací a chodníků v obci

2. Příprava inženýrských sítí pro výstavbu
rodinných domů

3. Rekonstrukce smuteční síně a úprava okolí

4. Výstavba levostranného chodníku podél
hlavní silnice směrem na Mistřín a osvětlení
přechodů pro chodce

5. Rekonstrukce veřejného osvětlení v celé obci

6. Úprava prostoru vzniklého po demolici
Domovinky

7. Protipovodňová opatření – budování
suchých poldrů a nádrží,
výsadba biokoridorů, stavba polních cest

8. Rekonstrukce silnice, vybudování
dětského hřiště a hřiště pro mládež (workout),
sklepy u hřiště

9. Rekonstrukce hřiště za školou – vybudování
hřiště s umělým povrchem

10. Výstavba hřiště pro seniory s možností cvičení

Připomínky
k rekonstrukci smuteční síně

Z důvodu plánované demolice budovy Domovinky
a tedy možného nebezpečí úrazu, rozhodla rada obce
o změně tržního řádu obce, kterým došlo ke zrušení
prodejního místa před budovou Domovinky. Nově je
ke krátkodobému prodeji z auta určeno místo na ve−
řejné komunikaci směrem k Rezidenci, za nově vybudo−
vaným stanovištěm kontejnerů na separovaný odpad.
Prodejní místo za budovou pošty zůstává beze změn.

Děkujeme za pochopení!

Připomínáme občanům, že do 31. 3. 2016 mohou
předkládat písemné připomínky k návrhu studie
rekonstrukce smuteční síně. Návrhy projektů jsou
k nahlédnutí na OÚ Šardice, zveřejněny v prosto−
rách obecní knihovny a na webu obce.

Udělení
čestného občanství nebo ceny obce

Upozorňujeme občany a spolky, že do 30. dubna 2016
je možno podávat návrhy na udělení čestného občan−
ství nebo ceny obce na rok 2016. Formuláře jsou k di−
spozici na OÚ Šardice nebo na webu obce.

Upozornění
na změnu tržního místa v centru obce

Kácení topolů u cyklostezky
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Technické služby
Pavel Brázda, ředitel

údržba lesa a lesních pozemků,
komplexní pěstební činnost
lesních porostů,
těžební činnost, nákup a prodej
dřevní hmoty, výroba a prodej
produktů drobné lesní výroby.

Technickým službám je ve zřizo−
vací listině povolena i doplňková
(hospodářská) činnost za účelem
lepšího využití všech možností a od−
bornosti zaměstnanců, a to za před−
pokladu, že tato činnost nebude
narušovat plnění hlavního účelu zří−
zení organizace. Doplňkovou činnost
realizujeme na základě platných živ−
nostenských oprávnění.

V majetku organizace jsou tři vo−
zidla Multicar, traktor Zetor 7245,
malotraktor New Holland, vysoko−
zdvižný vozík a pojízdná sekačka
Walker. Tato technika spolu s příslu−
šenstvím (vleky, mulčovače, sně−
hové radlice, půdní vrták) je k dispo−
zici i občanům obce za úplatu dle
ceníku služeb, který byl schválen
radou obce.

Doplňková činnost pro obyvatele
Šardic zahrnuje i nabídku základních
zednických prací a prací pomocných,
např.:

čištění vozovek, areálů, dvorů,
vyklízení sklepních, půdních
a ostatních prostor, odvoz
odpadu,
pomoc při stěhování
(přenášení i převoz),
převoz materiálu (Multicar, traktor,
vysokozdvižný vozík,…)
dovoz vody (se zaléváním zeleně),
splachování komunikací
a prostranství,
možná pomoc s údržbou domů
a bytů počínaje drobnými
údržbářskými pracemi.

Technické služby Šardice vznikly
ke dni 1. 12. 2015 jako příspěvková
organizace Obce Šardice rozhod−
nutím zastupitelstva obce ze dne
21. 9. 2015, kdy byla schválena
zřizovací listina. Technické služby
jsou nástupnickou organizací PO
Obecní les, která zanikla k 30. 11.
2015. Sídlo organizace je v prvním
patře budovy obecního úřadu s pro−
vozní dobou pondělí – pátek, 7:00 –
15:00, ve středu do 17:00.

V současné době je v organizaci
zaměstnáno pět osob na plný úva−
zek a na sezónní práce počítáme
s nabídnutím až šestnácti pracov−
ních míst na veřejně prospěšné
práce.

Hlavní účel, pro který byla organi−
zace zřízena, je provádění veřejně
prospěšných služeb v obci a spolu−
působení při správě majetku obce.

Předmětem činnosti je zejména:
správa, údržba a oprava
místních komunikací, chodníků
a dopravního značení,
zimní údržba chodníků,
komunikací a veřejného
prostranství,
úklid a údržba veřejného
prostranství a veřejné zeleně,
správa a údržba obecních
budov, včetně budov ve správě
příspěvkových organizací obce,
správa a údržba hřišť
a hřbitova, včetně smuteční síně,
správa a údržba sběrného dvora
odpadů, nakládání s odpady,
správa a provoz obecní haly
U Orla, včetně pronájmu
jejích prostor  na dobu kratší
než 30 dní,
hospodaření v lesích v majetku
obce,

Dále je možné zapůjčení nářadí,
stavební techniky a dalšího zařízení
(křovinořez, odfukovač listí, ploto−
řez, sbíjecí kladiva, řezačka dlažby,
vibrační deska, elektrocentrála, piv−
ní sety (stoly a lavice), v omezené
míře stoly a židle z haly U Orla, opla−
chovačka sklenic…).

Technické služby Šardice jako
správce místního hřbitova nabízejí
svými silami výkop hrobu a jeho
úpravu po pohřbu. Sjednání výkopu
hrobu je možné buď osobně v sídle
organizace, nebo při vyřízení pohřbu
na provozovně Pohřební služby So−
bek a Filipovič v Šardicích.

Technické služby jako nástup−
nická organizace PO Obecní les bu−
dou i nadále občanům zprostřed−
kovávat dovoz dříví (jak tvrdého,
tak i měkkého a samozřejmě bude
umožněna i samovýroba v obecním
lese.

Tento příspěvek nechť slouží jako
uvedení Technických služeb do po−
vědomí občanů. Jsem přesvědčen,
že budeme fungovat pro potřeby
obce i jejích občanů a tito si najdou
cestu k pochopení, že jsme tady pro
všechny.

Pracujeme na vytvoření webových
stránek (www.ts.sardice.cz), kde
budete moci najít všechny potřebné
a aktuální informace o dění a pra−
cích v obci, včetně možnosti hlášení
havárií, závad a poruch.

Kontaktní údaje:
Technické služby
Šardice,
příspěvková organizace,
Šardice 601, 696 13
Tel. č.: 518 624 525, kl. 19, 20
Mobil: 731 948 074
E−mail: brazda@sardice.cz

www.facebook.com/pages/Obec−Šardice
Informace o dění v obci najdete také na Facebooku obce
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Vzpomínky

V pátek 8. ledna 2016 jsme do−
provodili na poslední cestě oběta−
vého a nám všem blízkého člověka,
spolupracovníka, dlouholetého kro−
nikáře, pana Antonína Zahnaše,
který zemřel dne 3. ledna 2016 ve
věku nedožitých 81 let.

Pan Antonín Zahnaš
se narodil dne 8. ledna
1935 v Šardicích.

Jeho život nebyl jed−
noduchý, protože už
v sedmi letech mu ze−
mřela maminka a otec
si založil novou rodinu.
Antonín pak vyrůstal se
svým bratrem Ladisla−
vem a sestrou Ludmi−
lou. Po skončení školní
docházky se vyučil ve
Svitu Zlín strojním obuv−
níkem.

Od 1. března 1954
nastoupil na Důl Julius
v Šardicích jako důlní lo−
komotivář, poté pracoval
ve stejné profesi na Dole
9. květen. Po skončení těžby nastou−
pil na Důl Dukla a byl pověřen ve−
dením Závodního klubu Šardičan,
který byl v té době nositelem veš−
keré kultury v obci. Když byla v roce
1957 v naší obci založena dechová
hudba, pan Zahnaš byl jedním z je−
jich zakládajících členů. Téměř čty−
řicet let s dechovou hudbou účin−
koval při různých příležitostech, na
zábavách, svatbách i pohřbech. Ko−
lik to bylo zážitků, smutných i humor−
ných, které se mu podařilo zapsat,
následně publikovat a tím  uchovat
tyto příběhy pro nás i další generace.

V roce 1956 se pan Zahnaš ože−
nil. Spolu s manželkou Boženou si
v Šardicích postavili rodinný dům
a společně vychovali tři děti.

V roce 1980 založil u nás v Šardi−
cích mládežnickou dechovou hudbu,
nynější Mladou muziku. Pomáhal
při organizování činnosti dechové
hudby Mladá muzika Šardice a pod−
poroval její fungování. Pravidelně
se účastnil nejen akcí Mladé muziky
a Šardičanky, ale téměř všech kul−
turních akcí v obci.

Další jeho zálibou byla kopaná.
Byl nejstarším členem a dlouhole−
tým příznivcem místní tělovýchovné
jednoty. Nezištně pomáhal a účast−
nil se utkání místního fotbalového
klubu.

V roce 1980 byl jmenován kroni−
kářem obce. Obecní kroniku vedl
plných 36 let a o tom, že byl dob−
rým kronikářem, svědčí i to, že jím
vedená kronika získala několik oce−
nění.

Pan Zahnaš pracoval i v obecním
zastupitelstvu, byl členem rady obce
a dlouholetým předsedou kulturní
komise.

V roce 1990 zemřela jeho man−
želka Božena a on se s touto ztrá−
tou těžce vyrovnával. V témže roce
odešel do starobního důchodu.
Smysl života nalezl nejen v práci
pro naši obec, ale také pro své děti
a jejich rodiny, kterým obětavě po−
máhal.

Po skončení hornické činnosti
v naší obci se v roce 1994 stal spo−
luzakladatelem hornického spolku
a také jeho prvním předsedou.

Jako kronikář obce mimo roční zá−
pisy kroniky zpracoval textové ma−
teriály k vydání publikace ke 100. vý−
ročí založení místního hasičského
sboru, materiály k 40. výročí zalo−
žení Sboru pro občanské záleži−

Blažena Galiová, starostka obce

Odešel Antonín Zahnaš

tosti, materiály k 70. výročí založení
měšťanské školy, k výročí 100 let
od první zmínky o ochotnickém di−
vadle a brožury k 25. a k 30. výročí
založení Mladé muziky. Významně
pomáhal při organizování oslav vý−

ročí založení obce. Bez
něj by nevznikly publi−
kace – první v roce 1996
a druhá o deset let poz−
ději k výročí 720 let od
první písemné zmínky
zachycující život v naší
obci.

Vydání třetí publikace,
tentokrát v letošním roce
k výročí 730 let od první
písemné zmínky o obci,
se bohužel nedočkal. Pat−
ří mu však velké poděko−
vání za to, že podklady
k této publikaci pečlivě
připravil a publikace
může být vůbec vydána.

Nelze opomenout jeho
práci při vydávání obec−
ního zpravodaje. Od roku

1996 byl členem redakční rady a pra−
videlně do každého vydání obec−
ního zpravodaje přispíval. Jeho vzpo−
mínky a zážitky, veselé i smutné
historky publikoval i v novinách. Také
rád poslouchal a sledoval dechovku
v rozhlase a v televizi.

V roce 2014 díky němu mohla
být vydána kniha Šardické tóny,
ve které zachytil historii kulturního
dění a hlavně našich dechových hu−
deb. Také byl osloven, aby pomohl
při přípravě druhého vydání publi−
kace Protrhlo se nebe a země.

Pan Zahnaš nečekal na žádný
vděk a svou každodenní pocti−
vou prací se nesmazatelně zaslou−
žil o rozvoj naší obce. Děkujeme mu
za vše, co ve svém životě vykonal.

 O tom, co pro svou rodinu i pro
nás všechny znamenal, svědčí
slova uvedená na smutečním ozná−
mení:

Prošel světem jako dobrý člověk,
čím byl svým, to ví jen ti,
kdo jej ztrácí.
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Matrika

Narození
Benjamin Strýček
Karin Mitysková
Filip Slezák

Blažena Galiová, starostka obce

V sobotu 27. února 2016 jsme se
ve smuteční síni rozloučili s naší ob−
čankou, paní Ludmilou Zajícovou,
která zemřela náhle
23. února 2016 ve vě−
ku nedožitých 72 let.

Paní Zajícová se
narodila 29. března
roku 1944 v Šardicích
manželům Hlavatým.
Po skončení základ−
ní školní docházky
absolvovala dvoule−
tou školu pro účetní
ve Frýdku−Místku.
Poté pracovala jako
účetní v místním ze−
mědělském družstvu,
také na Místním ná−
rodním výboru v Šardicích V roce
1964 se provdala za Josefa Zajíce
a v manželství vychovali tři děti.
V 47 letech odešla nejdříve do čás−
tečného invalidního důchodu a poté
do důchodu starobního.

Nelze nevzpomenout její velké zá−
sluhy při organizování různých akcí
v naší obci. Paní Zajícová pracovala
nejdříve v Českém svazu žen, v po−
sledních letech vedla Diaklub, ve kte−
rém organizovala řadu akcí, ať už to
byly výstavy fotografií, výstavy por−
celánu, oděvů či trénink paměti. Or−

ganizovala tradiční Pochod proti dia−
betu a malování pískem před Rezi−
dencí. Paní Zajícová měla pohodo−

vou povahu a byla
oblíbená mezi svými
kamarádkami a mezi
všemi občany. Po−
máhala při organizo−
vání setkání spolu−
žáků, velmi aktivně
pracovala v Kyjov−
ském klubu zrakově
postižených.

Paní Zajícová ovlá−
dala práci na počíta−
či a velmi ráda fotila.
Také často přispíva−
la do obecního zpra−
vodaje, její články byly

velmi zajímavé a svědčily o jejím roz−
hledu a zájmu o naši obec. Její fotky
předzahrádek, květin a zajímavostí
ze Šardic byly dokonce uvedeny v te−
levizním pořadu Receptář Přemka
Podlahy.

Byla ochotná pomáhat v rámci
oslav založení naší obce – byli jsme
dohodnuti na její spolupráci při pří−
pravě výstavy starých fotografií.

Žila aktivním a činorodým životem,
měla řadu plánů. Bohužel, pro nás pro
všechny, již nic z toho neuskuteční.

Budiž čest její světlé památce!

Jubilanti
leden 2016
Marie Jarská 85 let

únor 2016
Marie Hlavatá 80 let

březen 2016
Božena Hromádková 85 let

Úmrtí
Hermína Válková 60 let
Božena Lesovská 89 let
Marie Kůřilová nedož. 89 let
Jaroslav Parák nedož. 66 let
Antonín Zahnaš nedož. 81 let
Augustín Fiala nedož. 84 let
Vlasta Kosíková nedož. 87 let
Miloslav Kyselka 72 let
Ludmila Zajícová nedož. 72 let
Jarmila Valeriánová 92 let

Mateřská škola

Ještě než se dostanu k tématu,
o kterém jsem se rozhodla psát,
chtěla bych trošku zabrousit do
svých dětských let a zavzpomínat.

Každé roční období nám přiná−
šelo to, co mělo, a tak jsme téměř
celou zimu strávili ve sněhu se sáň−
kami a lyžemi, nebo na kluzišti
s bruslemi. Nenudili jsme se ani chvi−
ličku a bylo to pro nás naprosto při−
rozené. Bohužel doba se změnila
a s ní i počasí, které moc zimním

radovánkám nepřeje. Takže místo
toho, abychom zimu jaksepatří pro−
žili, tak ji spíše musíme nějak přežít,
pokud neodjedeme aspoň na pár dní
někam na hory.

Proto, když po Novém roce za−
čaly padat první sněhové vločky, byly
děti štěstím bez sebe. Tyto pěkné
bílé dny jsme náležitě využili bobo−
váním na školní zahradě. Ale radost
netrvala dlouho, a když sníh roz−
tál, přemýšleli jsme, jak dál zpestřit

dětem ponuré zimní dny. A padl tip
na návštěvu nějakého zábavního
centra pro děti.

V minulých letech jsme byli ně−
kolikrát v rodinném zábavním parku
Bongo v Brně, tak jsme se rozhodli
vyzkoušet zase něco jiného, a to
brněnský Wikyland. Už když jsme
to dětem oznámili, jásaly radostí,
protože spousta z nich navštěvuje
tato centra zábavy s rodiči, tak
věděly, že je čeká spousta legrace.

Iva Lesovská

Výlet dětí z MŠ
do zábavního centra Wikyland

Zemřela
Ludmila Zajícová
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kterých někteří zvládli i přemety, děti
si zkusily i horolezeckou stěnu, pro−
šly spoustu labyrintů s klou−začkami
a tobogány a každý našel tu správ−
nou cestičku ven. Také jsou k dis−
pozici různé nafukovací atrakce,
kino, kde se promítají různé pohád−
ky z DVD na přání, pirátská loď, troj−
kolky a další.

Personál nám také připravil občer−
stvení, kterým se děti mohly kdyko−
liv osvěžit.

Ale všechno jednou končí a to pří−
jemné utíká rychleji, a tak nám čas
strávený ve Wikylandu utekl jako
voda a museli jsme se chystat k od−
jezdu domů. Ještě chvilku před tím

začala diskotéka a téměř všichni řá−
dili na pěkně osvětleném parketu,
takže byl problém je odtud dostat.
Děti by tam nejraději strávily celý
den a byly moc smutné při oznáme−
ní, že už pojedeme. Cestu domů nám
pan řidič zpestřil pohádkou „O pej−
skovi a kočičce“ a někteří i usnuli
únavou.

Děti tento druh zábavy milují. I kdy−
bychom taková centra navštěvovali
pětkrát do roka, bude to pořád málo,
protože jak víme všichni – jsou ne−
ustále plné energie a takřka neuna−
vitelné. A na spokojený a šťastný vý−
raz v jejich tvářičkách budeme ještě
dlouho vzpomínat.

První termín se musel kvůli velké
nemocnosti zrušit, ale napodruhé
už to vyšlo. V pátek 26. 2. jsme se
ráno ve školce sešli všichni natě−
šení s batůžky na zádech. Cesta
do Brna utekla rychle, děti si ji zkrá−
tily zpěvem písniček a pozorová−
ním okolní krajiny.

Ve Wikylandu se nejdříve zasedlo
ke svačince, kterou jsme přivezli s se−
bou, a pak už mohla začít zábava.
Děti byly nedočkavé a rozutekly se
nám okamžitě na všechny strany,
jakmile dostaly povel. Wikyland na−
bízí spoustu atrakcí jak pro menší,
tak i pro větší, tak se vyřádili  všich−
ni. Velký zájem byl o trampo−líny, na

Škola

V sobotu 6. února se konal tra−
diční reprezentační ples SRPŠ. Vy−
stoupili zde s předtančením žáci
osmé, sedmé a deváté třídy. Vystou−
pení se jim podařilo a mělo úspěch
nejen u hrdých rodičů, ale u všech
návštěvníků plesu. K tanci hrála hu−
dební skupina Žízeň a hlad a pří−

jemně strávený večer zpestřila i bo−
hatá tombola.
Taneční páry:
Tereza Blahůšková a Jiří Gregorovič
Adéla Hastíková a Dominik Stehlík
Klára Cápková a Martin Ištvánek
Viola Cápková a Radim Šafránek
Adriana Švarcová a Miroslav Chromý

Radka Peková a Jakub Veselka
Kateřina Podhorná a Martin Davida
Eliška Kršová a Ondřej Novotný
Markéta Kůřilová a Jakub Krša
Markéta Blatová a Ondřej Krša
Natálie Zicháčková

a Adam Benešovský
Adéla Kalivodová Vít Pechura

Mgr. Jitka Brhlová

Předtančení žáků základní školy
na plese SRPŠ
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Šesťáci:
Od 11. do 15. ledna se žáci dru−

hého stupně ze Šardic spolu se
sedmáky z Hovoran zúčastnili ly−
žařského kurzu v Karlově pod Pra−
dědem.

Počasí si s námi zahrávalo, a tak
jsme se do poslední chvíle báli, jestli
bude na horách dost sněhu. A bylo.
K naší velké radosti.

Hned první den po obědě jsme
odjeli skibusem na svah. Pokročilí
lyžaři a snowboardisti jezdili na la−
novce a na vleku, začátečníci vy−
užili k učení a zdokonalování se
jezdící pás. Šlo jim to moc dobře.
Druhý den už sjížděli sjezdovky s po−
kročilými, i když pomaleji. Všichni
jsme si na konci kurzu také zazávo−
dili a nebylo ani poznat, kdo z nás
už lyžovat uměl, a kdo se to čerstvě
naučil.

Na chatě se o nás velmi dobře
starali. Jídlo nám chutnalo a bylo
ho dost. Kdo měl hlad, dostal při−
dáno. Na pokojích jsme měli teplo,
ale ne vždy dokonale uklizeno.

Každý večer pro nás instruktoři
přichystali program. Naučili jsme se
správnému chování na sjezdov−
kách, seznámili jsme se s lyžařskou
výzbrojí a výstrojí. Zahráli jsme si
také mnoho her, které nám pomohly
se seznamováním s novými ka−
marády. Moc nás pobavila videa
a fotky ze sjezdovky.

Navštívili jsme také aquapark
v Bruntále. Všem se v něm moc lí−
bilo a užili si pěkné odpoledne.

Moc se těšíme, až si to příští rok
zopakujeme.

A hory očima sedmáků:
Lyžák byl skvělý. Pořád sněžilo

i pršelo. Super zážitky, těším se
na příští rok. Josef Červínek

Moje nezapomenutelné zážitky
z hor: Hry – Fero pípni a poklička,
lyžování, závody, zlomená ruka
spolužačky. Učitelé byli hodní.

Kristián Ilčík

První den na horách byl nejhorší,
protože jsem zapomněla, jak se
zatáčí na lyžích. Druhý den odpo−
ledne jsme strávili v aquaparku,
téměř celou dobu jsme s holkami
proklábosily ve vířivce. Třetí den si
spolužačka zlomila ruku. Čtvrtý
den jsme si museli uklidit pokoj.
Pátý den byla polštářová bitva.
Nejvíc se všem líbily večerní hry.

Markéta Blatová

Na lyžáku se nám moc líbilo. Jak
lyžování a snowboardování, tak
i večerní zábava. Hráli jsme mnoho
her – největší úspěch měly: Fero
pípni, seznamovací věž, ovo, kr−
mení kamaráda. I přednášky byly
zajímavé. Poznali jsme nové ka−
marády z Hovoran a zažili s nimi
mnoho hezkých chvil. Navštívili jsme
aquapark v Bruntále, kde jsme se
všichni odreagovali a odpočinuli si
od lyžování. Doufám, že se za rok
setkáme zase. Katka Knoflíčková

Hory 2016 byly nejlepší, na ja−
kých jsem byla. Nemyslete, i o špat−
né zážitky nebyla nouze. Nejhorší
asi bylo, že jsem si zlomila ruku.
Na snowboardu. Už mi to docela
dobře šlo. Dostala jsem se do druž−

stva pokročilých, kde jsem si užila
krásné tři dny. Nešťastný pád. Když
jsem se vrátila z nemocnice, skli−
dila jsem bouřlivý potlesk. Těším
se na další rok. Eva Cápková

Lyžařský kurz 2016

Mgr. Hana Šimečková

Skvělého úspěchu v země−
pisné olympiádě dosáhl Honza
Vykydal ze 6. třídy. Úspěšně se
zapojil do okresního kola – na pů−
dě ZŠ Újezd Kyjov zvítězil mezi
nejlepšími zástupci své věkové
kategorie z celého okresu. Tím se
nominoval do krajského kola na
Katedře geografie Pedagogické
fakulty Masarykovy univerzity
v Brně. Zde vybojoval krásné
3. místo v konkurenci nejlepších
žáků ZŠ a gymnázií z kraje.

Srdečně blahopřejeme a děku−
jeme za reprezentaci naší školy.

Zeměpisný
úspěch
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by byl pro seniorky zajímavý a pří−
nosný.

Lektoři jsou učitelé naší školy a od−
borníci z různých oborů. Přednášku
o ochraně zdraví vedl MUDr. Jaromír
Břeň, paní Alena Vlková z PPP Ho−
donín seznámila seniorky s relaxač−
ními technikami a paní Zuzana Lon−
dinová se základy čínské medicíny.
S paní učitelkou Brhlovou navštívily
studentky prostřednictvím fotografií
cizí země. Pan učitel Novotný sezná−
mil všechny s historií počítačů a paní
učitelky Paušová a Uhljarová přiblí−
žily svět elektronické pošty.

Školní rok se přehoupl do své
druhé poloviny a školáci pokračují
v pilné práci. Do naší základní školy
však letos nechodí jen děti. Od října
jsme ve spolupráci s Obcí Šardice
připravili projekt Senioři zpátky do
školy. Na podzim se zapojilo jede−
náct „dospělých studentek“, v no−
vém roce přibyly další tři. Schází
se každé pondělí v podvečer v bu−
dově školy.

Realizační tým složený z ředi−
tele školy, zástupkyně ředitele, paní
Radky Hnilové a Vlaďky Benešov−
ské se snažil sestavit program, který

Seniorky však nesedí jen v lavi−
cích. Hodinu aerobiku vedla paní
Hana Grmolcová a s panem ředi−
telem si studentky vyzkoušely ně−
které grafické techniky.

Druhé pololetí je opravdu nabité
zajímavými a pestrými aktivitami.
A to jsme teprve v polovině. Stu−
dentky ještě čekají informace
z historie, přírodopisu, astronomie,
zemědělství, prevence, zdravého
životního stylu a informačních tech−
nologií.

A v závěru školního roku nemůže
chybět výlet!

Zápis do první třídy základní školy

Senioři zpátky do školy

Mgr. Martina Králíková

Ve dnech 1. a 2. února letošního
roku proběhl na naší škole zápis
do první třídy.

Zápis do základní školy je pro dítě
vždy významným krokem, který je
mimořádným životním mezníkem
v životě nejen dítěte, ale i jeho rodičů.
Svou první životní zkoušku úspěšně

zvládlo 28 dětí. Při samotném zá−
pisu byly velmi šikovné a snaživé,
uměly poznávat barvy, geometrické
tvary, číslice i některá písmenka.

Paní učitelky si vyslechly hezké
básničky a písničky.

Pro šestileté děti to nebyla první
návštěva školní budovy. V průběhu

podzimu a zimy děti navštívily letošní
první třídu, pozdravily své bývalé ka−
marády ze školky, zkusily si posedět
ve školní lavici, zacvičily si v tělocvič−
ně a pracovaly s interaktivní tabulí.

Těšíme se na budoucí prvňáčky
a přejeme jim, aby byli ve škole úspěš−
ní a do 1. třídy přišli v září s radostí.

Mgr. Jana Paušová
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Ohlédnutí za rokem 2015
Knihovna

Marie Olšerová

Obecní knihovna Šardice se v roce
2015 zaměřila na rozšíření kultur−
ních a vzdělávacích akcí. Prostory
knihovny byly otevřeny pro veřejnost
ve středu a v pátek, celkem
11 a půl hodiny týdně. Pří−
jemné prostředí využívá Klub
maminek, který se zde schází
jednou týdně, hlavně za nepří−
znivého počasí. Maminky s dět−
mi využili tyto prostory 27krát,
v počtu 206 návštěv.

Webové stránky knihovny
(http://knihovnasardice.webk.cz)
zaznamenaly během roku 1 439
návštěv. Návštěvníci využívají
také elektronické služby pro−
střednictvím internetových strá−
nek mimo knihovnu, a to vstup
do on−line katalogu (407 vstupů)
a vstup do výpůjčních protokolů
(155 vstupů).

Od ledna 2015 byla zprovozněna
další nová služba pro čtenáře, kdy
čtenáři jsou pomocí e−mailových
zpráv informováni o blížícím se vy−
pršení termínu pro vrácení knih, nebo
je jim tímto prostřednictvím zaslána
upomínka za dosud nevrácené
knižní publikace, nebo poslána
zpráva o vyřízené rezervaci knihy.

K 31. 12. 2015 bylo v knihovně
registrováno 200 čtenářů, kteří
zaplatili čtenářský poplatek za pří−
slušný rok, z toho 93 dětí do 15 let.
V roce 2015 bylo registrováno o 31
čtenářů více v porovnání s rokem
2014. Nárůst byl zaznamenán u dětí
do 15 let, a to o 26 dětí. Knihovna
v roce 2015 zaznamenala celkem
3 974 návštěv (v roce 2014 to bylo
2 076 návštěv), při kterých bylo vy−
půjčeno celkem 4 943 knižních ti−
tulů (v roce 2014 to bylo 3 682 ti−
tulů).

Knihovna se aktivně zapojuje
do akcí na podporu čtenářské gra−
motnosti a budování pevných va−
zeb v rodině a společnosti. Úzce
spolupracuje s Obcí Šardice, se ZŠ
T. G. Masaryka Šardice a MŠ, je čle−
nem Svazu knihovníků a informač−
ních pracovníků ČR, podporuje akti−
vity Celé Česko čte dětem a Roste−
me s knihou. Během loňského roku
připravila nebo podpořila několik akcí
jak pro děti, tak i pro ostatní veřejnost.

Krásnou tečkou za uplynulým
rokem 2015 byla zpráva o ocenění
naší knihovny v rámci hodoníns−
kého regionu:

15. prosince 2015 se v Moravské
zemské knihovně (MZK) konalo slav−
nostní setkání knihoven obcí Jihomo−
ravského kraje (JMK) spojené s oce−
ňováním nejlépe pracujících knihoven.
Setkání připravila MZK v Brně ve spo−
lupráci s pověřenými knihovnami za
podpory Krajského úřadu JMK. Slav−
nostní setkání knihoven obcí JMK se
uskutečnilo pod záštitou JMK za pří−
tomnosti náměstka hejtmana JMK
Ing. Stanislava Juránka, ředitele MZK
prof. PhDr. Tomáše Kubíčka, Ph.D.
a radního za oblast kultury Ing. Jiřího
Němce. Moravská zemská knihovna
oceňuje knihovny, které svými akti−
vitami překračují hranice standardní
knihovnické práce a napomáhají roz−
voji kulturního a společenského ži−
vota obce, šíření osvěty a budování
dobrých společenských a mezilid−
ských vztahů, a jsou dobrým příkla−
dem a inspirací pro ostatní. Z kaž−
dého okresu byla oceněna jedna
knihovna, která svojí činností vyka−
zuje nadstandardní výsledky nebo
další mimořádné aktivity.

Za hodonínský okres byla oceně−
na naše Obecní knihovna Šardice,
za nadstandardní rozvoj veřejných
knihovnických a informačních služeb
a podporu kulturního a společenské−
ho života.

V roce 2016 se obecní knihovna
ve spolupráci se ZŠ T. G. Masaryka
zapojila opět do celostátního projektu

na podporu čtenářské gramotnosti
Už jsem čtenář – Knížka pro prvňáč−
ka. Cílem projektu je rozvoj čtenář−
ských návyků žáků již od prvního

ročníku školní docházky. Děti
první třídy budou za své doved−
nosti a splněné úkoly na závěr
školního roku odměněny kníž−
kou pro prvňáčka, která je vy−
dána jen k této příležitosti.

S příchodem jara jsou také
spojené další celostátní aktivity
knihoven, jako jsou Měsíc březen
– měsíc čtenáře, Týden čtení, Čte−
nář roku, Noc s Andersenem.

V rámci těchto aktivit i knihov−
na v Šardicích velmi ráda přivítá
během tohoto měsíce ve svých
prostorách návštěvu dětí z MŠ
i ZŠ, ale i ostatní veřejnost.

Během měsíce března bude
registrace nových čtenářů zcela
zdarma a také upomínky za nevrá−
cené knihy budou promíjeny.

O přípravách akcí, které budou po−
řádány v knihovně, budete informo−
váni prostřednictvím webových strá−
nek (http://knihovnasardice.webk.cz)
nebo plakátků.

Pro letošní rok knihovna doporu−
čuje k četbě, jak pro děti i starší čte−
náře níže uvedené spisovatele,
u nichž si připomeneme jejich vý−
znamná výročí.

Doporučujeme:
Ludvík Aškenazy (1921–1986),

Eduard Bass (1888–1946), Karel
Havlíček Borovský (1821–1856),
Roald Dahl (1916–1990), Jakub
Deml (1878–1961), Jaroslav Hav−
líček (1896–1943), Ernest Heming−
way (1899–1961), František Hrubín
(1910–1971), Zdeněk Jirotka (1911–
2003), Jan Karafiát (1846–1929),
Rudyard Kipling (1865–1936), Jack
London (1876–1916), Karel Hynek
Mácha (1810–1836), Jaroslav Sei−
fert (1901–1986), Zdeněk Svěrák
(1936), Eduard Štorch (1878–1956),
Vladislav Vančura (1891–1942),
Tennessee Williams (1911–1983)

Opět se těšíme i v letošním roce
na vaši návštěvu a setkání s vámi.

Otevírací doba:
Středa: 8:00–12:00, 13:00–17:00
Pátek: 16:00–19:30
http://knihovnasardice.webk.cz
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Šardická svatba

Jan Masaryk s Šardickými

Historie

Jarmila Nešporová

Svatba má pradávnou tradici
u všech národů a vždy byla považo−
vána za významný rodinný i spole−
čenský mezník, za jednu z hlavních
událostí v lidském životě a důležitý
moment spojení mladých lidí i ce−
lých rodin.

Základním úkolem manželství bylo
mít děti, spojit a rozmnožit majetek
a zajistit bezpečí pro rodinu. Už ve sta−
rověku bylo manželství zcela běžné,
i když si tehdy muž svou ženu nej−
prve odvedl do svého domu a teprve
následně proběhla oslava.

V křesťanství je manželství považo−
váno za jednu ze svátostí. Svatební
obřady byly v minulosti konány pouze
jako církevní, teprve obecní zákoník
z roku 1811 povolil uzavírat i civilní

manželství. U nás byly ale od r. 1950
považovány za úřední sňatky pouze
ty civilní, a ten, kdo chtěl mít svatbu
církevní, musel nejdříve uzavřít man−
želství před úřadem. Od 90. let 20.
století byly svatební obřady zrovno−
právněny, a tak jsou i církevní svat−
by považovány za právoplatné a už
není potřeba uzavírat sňatek ještě
na úřadě.

Nicméně doba se posunula nato−
lik, že dnes jsou mnohdy svatby po−
važovány za nedůležité a mladí lidé
spolu žijí i bez úředního spojení. Na
druhou stranu se ale mohou konat
obřady i pro páry stejného pohlaví.

Významu svatby v životě šardic−
kých občanů odpovídala i sláva, s ja−
kou se svatba uzavírala, a množství

zvyků a ceremonií s ní spojených.
V každé obci měli svoje zvyky spo−
jené se svatbou, od „odprášení“ ro−
dičů, zatahování, samotný svatební
obřad, a zejména veselé zvyky spo−
jené s příchodem do domu novo−
manželů, od veršovaných přání
až po předání slavnostní výslužky.
Na závěr pak čepení nevěsty a ta−
nec svatebčanů.

Ve spise „Naši Šardičáci“, který
sepsal Jan Bábík v r. 1930 podle
vzpomínek své babičky, je věno−
váno 28 z celkových 87 stran právě
popisu šardické svatby.

Šardická krojová svatba byla mno−
hokrát předváděna na různých slav−
nostech a vystoupení šardických
občanů se svatbou se odehrála na
mnoha místech. Šardičtí s programem
svatby vystoupili např. na Slováckém
roku už v r. 1921, 1922 a v r. 1927,
v r. 1934 v Sivicích, v r. 1946 v Pra−
ze, kde je při této příležitosti přivítal
i tehdejší ministr zahraničí Jan Masa−
ryk,  a v r. 1947 v Turnově. A určitě se
vystoupení šardické svatby odehrálo
i jinde, naposledy v r. 1986 při příle−
žitosti oslav 700 let obce Šardice.
V r. 2007 se uskutečnila skutečná
krojová svatba naší občanky Jarmily
Holešinské, provdané Makuderové.

Pro slavnostní chvíle letošních
oslav 730 let od první zmínky o obci
bude znovu předvedena krása šar−
dického kroje a slavnostní svatební
vystoupení. Předvedení šardické
svatby se uskuteční v sobotu 11. červ−
na v odpoledních hodinách.
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Český svaz chovatelů pořádal
výroční členskou schůzi, ta letošní
se konala 6. února. Na schůzi bylo
projednáváno vše, co se chovatelům
v minulém roce podařilo, ale i to, co
se nezdařilo. Jsme rádi, že jsme díky
obecnímu úřadu dostali důstojný
prostor k uskladnění našeho chova−
telského zařízení a také děkujeme
za pomoc při pořádání místní vý−
stavy drobného zvířectva.

Na letošní rok připadá 730. vý−
ročí založení obce. I my chovatelé
jsme připraveni v rámci svých mož−
ností pomoci k důstojným oslavám.
Jsme rádi, že se naše organizace
navíc rozrostla o dva nové členy, je−
likož náš věkový průměr je poměrně
vysoký.

Letošní očkování králíků se bude
provádět v průběhu měsíců března
a dubna, je nutné, aby se zájemci
o očkování včas přihlásili. V roce loň−
ském bylo naočkováno 580 králíků
od chovatelů ze Šardic i z okolních
obcí. Toto očkování je třeba nepod−

ceňovat, jelikož dost chovatelů hlá−
silo v loňském roce úhyn zvířat. Krá−
líky očkujeme podle potřeby celý rok.

U příležitosti Mezinárodního dne
dětí uspořádáme na dvoře za zá−
kladní školou výstavku zvířat pro děti
z místní mateřské a základní školy.

Letošní výstava drobného zví−
řectva se přesouvá na termín 17.
a 18. září, a to z toho důvodu, že
ochotníci pořádají týden před námi
Indiánské léto pro děti.

Závěrem střípek ze zahraničí
Ve francouzských Métách se v lis−

topadu konala 28. evropská výstava.
Vystavovalo zde celkem 62 českých
chovatelů se 433 králíky a velmi
dobře reprezentovali Český svaz
chovatelů. Bylo zde vystaveno cel−
kem 12 000 králíků z 18 evropských
států. V sekci králíků se nejúspěš−
nějším chovatelem stala rodina Ší−
pova se třemi tituly mistra Evropy
a třemi tituly evropského šampiona.
Gratulujeme.

Několik zajímavostí o pšenici
Pšenice je jednou z nejběžnějších

krmných obilovin. Používají se jak obil−
ky, tak sláma, nebo malé zelené rost−
linky. V krmných dávkách drůbeže
patří k těm základním. Je významnou
potravinou i surovinou. S pšenicí, stej−
ně jako s kukuřicí, mědí nebo ropou
se obchoduje na burzách. Celosvě−
tově je po kukuřici druhou nejpěsto−
vanější obilninou, třetí místo patří rýži.
Pěstování pšenice je spojováno se
vznikem zemědělství před 10 000 lety.
Na území Čech je dokladováno z ob−
dobí 5 000 let před naším letopočtem.

Sláma je vhodná jako stelivo, má
dobré izolační vlastnosti, méně
vhodná je jako hnojivo. Část bílko−
vin pšenice – lepek – je odpovědná
za celiakii. Pšenici se v poslední
době  přisuzuje vina za výskyt obe−
zity. Mnozí udávají, že má na svě−
domí pšeničná břicha. Zda je na tom
něco pravdy, nebo jen potřeba najít
nového výživového nepřítele, po−
suďte sami.

Josef Brázda

Velikonoce dříve
Josef Zajíc

Velikonoce patřily k velkým svát−
kům, jak církevním, tak lidovým.
Za našich let kolem roku 1950 se
církevní Velikonoce prožívaly mno−
hem silněji než dnes. Například vý−
zdoba kostela a hlavně oltáře byla
snad nejlepší. Už od čtvrtka byl
u levého oltáře zřízen boží hrob.
Na podlaze byl umístěn kříž, ke kte−
rému se lidé během dne chodili mod−
lit a líbat Kristovy rány. Jako stráž
tam byl vždy přítomen ministrant.

Po dobu Velikonoc až po Vzkří−
šení se nezvonilo. Říkalo se, že
zvony odletěly do Říma. Místo zvo−
nění chodila po dědině skupina
dětí, která měla klepače a hrkavice
různé velikosti. Některé velké hrka−
vice měly i kolečka jako malé tra−
gače. Děti vycházely od kostela Dě−
dinů, potom Šiklovů uličků do Ulice
až ke kapličce. Po cestě bylo něko−
lik kapliček, u kterých se zastavo−

valo a krátce modlilo. První zastáv−
ka byla u Šťastných v Dědině, po−
tom u Kyselkového a Blažkového
v Ulici, poslední zastávka byla u kap−
ličky. Pak se šlo Bařinů zpátky ke
kostelu. Chodilo se ráno, v poledne
a navečer. Klepání skončilo na Bí−
lou sobotu Vzkříšením.

Vzkříšení byla velká slavnost. V ne−
děli byla v kostele zpívaná mše sva−
tá, při které se světily potraviny,
hlavně vajíčka a velikonoční beránci.
V neděli po požehnání odpoledne
začala pro nejmenší děti šlahačka.
Pan farář Josef Tužín po bohoslužbě
zdržoval v kostele kluky, aby se děv−
čata mohla dostatečně vzdálit a tak
unikla vyšlahání.

V pondělí ráno začala hlavní šla−
hačka. Z kamarádů šlaháčů se vy−
tvořily skupiny, které pak chodily
po dědině. Menší děti chodily po
příbuzných i samostatně. Šlahačku

si dávaly do uzlíků, a ti, co měli so−
tůrky, tak do sotůrků. Děti, co cho−
dily ještě do školy, chodily po spo−
lužačkách. Větší výrostci chodili
po větších děvčatech. Někdy cho−
dili chlapci, hlavně ti větší, s prádel−
ními koši, kam jim děvčata dávala
syrová vajíčka. Vajíčka pak prodali
ve sběrně u Buchtů, a peníze samo−
zřejmě propili. Větší šlaháči po vy−
šlahání všech dívek a žen, které
v domě našli, dostávali od hospo−
dářů pohárky vína. Když obešli de−
set domů a pití neodmítli, tak byli
pěkně unavení. Stalo se, že se ně−
které horké hlavy mezi sebou po−
bily. Od bráchy jsem slyšel, že se
někdo ve vajíčkách i vyválel. Jak asi
vypadal…

V pondělí odpoledne a v úterý pa−
třila šlahačka děvčatům a dívkám.
V pondělí se v tento čas moc nedo−
držoval. Hlavně u dětí.

Český svaz chovatelů
Spolky
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Rok 2015 byl pro naše sdružení
rokem volebním. Volby v našem sbo−
ru dopadly takto:

Petr Cápek – starosta sboru
Lukáš Holešínský – místostarosta
sboru
Vratislav Fibingr ml. – jednatel
Pavla Příkazká – pokladní
Darek Vindiš – vedoucí mládeže

V měsíci lednu nás navštívili čle−
nové SDH Dražovice společně s paní
starostkou Miloslavou Svobodovou,
aby si prohlédli náš zásahový do−

pravní automobil Ford Transit. Při−
jeli zjistit, jak jsme s autem spoko−
jeni a jak probíhalo výběrové řízení,
jelikož jim chce obec obdobný auto−
mobil pořídit.

V pátek 27. února jsme se zúčast−
nili okrskové schůze v Hovoranech.
Zde jsme zhodnotili činnost našeho
okrsku a taktéž činnost jednotlivých
sborů za uplynulý rok. Na závěr pro−
běhla volba starosty a velitele okrs−
ku. Starostou okrsku byl zvolen Petr
Cápek a velitelem okrsku Stanislav
Gengela.

Petr Cápek, starosta sboru

28. března se v kulturním domě
ve Svatobořicích−Mistříně konalo
setkání delegátů sborů okresu Hodo−
nín. I zde proběhly volby a za sta−
rostu okresního sdružení byl znovu
zvolen Miroslav Kuchař ze Bzence.

V měsíci dubnu, kdy mladí hasiči
začali trénovat na hřišti u smetiště,
nastal problém s odběrem vody pro
trénink požárního útoku. Proto jsme
se rozhodli zprovoznit vrt, který je
tam vybudovaný. Zprovoznění vrtu
nebylo vůbec jednoduché, jelikož se
více než 10 let nepoužíval. Několi−
krát jsme museli čerpadlo (švédku)
vytáhnout, aby se očistilo od usaze−
nin. Nakonec se vše povedlo a z vrtu
teče čistá voda bez zápachu, jak ku
prospěchu hasičů, tak i obce, která
ho taktéž využívá.

17. května jsme se zúčastnili okrs−
kové soutěže v požárním sportu na
hřišti v Hovoranech. Soutěžili jak muži,
tak i ženy v tomto výsledném pořadí:
Muži: 1. Mistřín, 2. Svatobořice, 3. Ho−
vorany B, 4. Šardice a 5. Hovorany A.
Ženy: 1. Hovorany mladší, 2. Hovo−
rany starší.

18. července jsme v areálu Za Sta−
rou školou pořádali letní noc. K tanci
a poslechu hrála skupina Modul. Po−
časí nám přálo a pro ty, kteří se při−
šli bavit, jsme připravili dobré pití
a něco k zakousnutí. V letošním roce
bude opět letní noc, a to 16. červen−
ce se skupinou Žízeň a Hlad. Jste
tímto všichni srdečně zváni.

V ten samý den, co jsme pořádali
letní noc, se naši členové Milka Ryl−
ková, Vratislav Fibingr a Lukáš Ho−
lešínský vydali do Vracova obhajo−
vat vítězství v prvním ročníku O pu−
tovní pohár ve vaření kotlíkového
guláše. I když první místo neobhájili
a skončili na nepopulárním čtvrtém
místě, uvařili výborný kančí guláš.
Chtěl bych jim tímto poděkovat za re−
prezentaci našeho sboru a doufám,
že se zúčastní i v letošním roce.

Na sobotu 7. listopadu jsme dostali
pozvánku od našeho partnerského
sboru ve Frymburku. Při slavnostním
aktu od svého zřizovatele zastoupe−
ného místostarostou městyse panem
Ing. Bedřichem Kučerou převzala jed−
notka městyse Frymburk nový zása−
hový automobil Ford Tranzit. Profesi−

Společné foto hasičů ze Šardic a Frymburka

Slavnostní žehnání DA Ford ve Frymburku

Šardičtí hasiči v roce 2015

Soutěž ve vaření guláše ve Vracově
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onální hasiči, kteří zde sídlí, převzali
věcný dar v podobě nafukovacího
člunu, který jim darovala sousední
obec Lipno nad Vltavou. Slavnost−
ním odpolednem tuto akci provázel
ředitel Územního odboru Český Krum−
lov plk. Ing. Pavel Rožboud a velitel
místních dobrovolných hasičů Anto−
nín Labaj ml. Po tomto slavnostním
převzetí se všichni přítomní přesu−
nuli do hasičské zbrojnice, kde pro−
běhlo posezení u dobrého jídla a vý−
borného šardického vínečka.

O víkendu 20.–22. listopadu přijeli
na naše pozvání hasiči z Frymburka
k nám. V pátek po příjezdu do naší
obce jsme je ubytovali na sklepě paní
Petulové a připravili pro ně pose−
zení u vína. Na sobotu jsme jim při−
pravili program v obci a blízkém okolí,
odpoledne měli u místního vinaře
degustaci vína s prohlídkou sklepu.
Večer jsme se všichni společně vy−
pravili na taneční zábavu Kácání mája.
Všem se líbila zábava s dechovou
hudbou Šardičanka a také kroje,
ve kterých na zábavu přišla naše
mládež. V neděli dopoledne se vy−
dali zpět domů. Těšíme se na další
setkání s našimi kamarády hasiči
z Frymburka.

Mladí hasiči
Darek Vindiš, vedoucí mládeže

Začátkem roku začalo družstvo
mladých hasičů trénovat v tělo−
cvičně ZŠ, kde se připravovali pře−
devším na halovou soutěž s uzlovou
štafetou. Jakmile nám to dovolilo
počasí, začali jsme trénovat na hřiš−
ti u smeťáku štafety a požární útok
s vodou. Velkým zážitkem pro děti
bylo dubnové víkendové soustře−
dění na chatě Diana, kde trénovaly
všechny štafety. V sobotu večer
jsme pro děti připravili stezku od−
vahy v lese, a ač některé hrály přes
den hrdiny, že se večer nebojí, za tmy
se do lesa samy bály jít.

Výsledky soutěží nebyly v roce
2015 takové, jaké jsme předpo−
kládali. Jeden z důvodů byl ten, že
družstvo postoupilo do kategorie
starších žáků, tudíž bylo náročněj−
ší konkurovat dětem o několik let
starším. Také se občas projevila
nervozita. Nicméně i tak děti sou−
těže bavily a pokaždé se s odhod−

láním vrhly poprat o dobré umís−
tění.

Po prázdninách jsme začali tré−
novat na závod požární všestran−
nosti. I zde jsme si představovali
lepší výsledek i proto, že jsme měli
běžecky jeden z nejlepších časů,
ale zradila nás střelba ze vzdu−
chovky.

V prosinci jsme pro zpestření
tréninkových aktivit a stmelení ko−
lektivu využili jednoho sobotního
odpoledne k návštěvě krytého ba−
zénu v Blučině, kde se děti vyřádily
jak v bazénu, tak i ve velké vířivce.

V současné době má družstvo
11 členů a opět trénujeme na ha−
lové soutěže každý týden ve školní
tělocvičně. Chtěl bych tímto podě−
kovat Magdaléně Šťastné a Roma−
novi Svitálkovi za pomoc při trénin−
cích a soutěžích mladých hasičů.
Rovněž děkuji vedení školy za umož−
nění tréninku v prostorách tělocvičny.

V roce 2015 jsme vyjížděli k sedmi událostem, a to:
23. 5. – požár RD Šardice
18. 8. – požár pole Mistřín
30. 10. – čerpání vody v bývalém areálu
dolu Dukla
1x planý poplach
1x taktické cvičení vyhledávání
pohřešovaných osob
2x technická pomoc na žádost paní starostky

Pravidelně se členové zúčastňují cyklických ško−
lení u HZS Hodonín, každé 3 měsíce probíhá vý−
cvik v dýchací technice a strojníci provádějí kondiční
jízdy se zásahovými automobily.

V roce 2015 absolvovali základní kurz tito čle−
nové:

Ivo Nedvídek – kurz strojníka, 40 hodin u HZS
Hodonín
Dušan Hradský – kurz velitele jednotky, 40 hodin
u HZS Břeclav
Darek Vindiš a Roman Svitálek – kurz nositele
dýchací techniky, 16 hodin ve výcvikovém
středisku Tišnov

Stanislav Gengela, velitel JSDH

Zásahy a činnost
jednotky SDH obce Šardice

Změny v DIA klubu

Letošní rok nám začal dvěma změnami. Protože se
bourá Domovinka, přestěhovali jsme se do Rezidence.
To je informace pro všechny, kdo s námi navštěvují tré−
nink paměti, a nové zájemce, kteří by měli zájem účast−
nit se každou středu odpoledne našeho posezení v no−
vých prostorách Rezidence.

Druhá zpráva pro nás smutná. Zemřela naše vedoucí
a kamarádka, paní Ludmila Zajícová. Ještě jsme se spolu
rozloučily s Domovinkou a přivítaly se na Rezidenci.
Budou nám chybět její znalosti a umění zorganizovat
různé akce.

Věra Kašpárková

Velikonoční dia beránek

1 vanička tvarohu (250 g), 2 vejce, 2 hrnky (čtvrtlit−
rové) polohrubé mouky, 1/2 hrnku oleje, 1/2 hrnku dia−
marmelády, 1 prášek do pečiva, špetka soli, možno při−
dat hrozinky, jakékoliv oříšky, mléko dle potřeby

Upečeme ve vymazané a vysypané formě na be−
ránka (nebo jiné formě). Po upečení vyklopíme, oči oz−
dobíme hrozinkami, posypeme diacukrem, uvážeme
mašličku a máme hotovo.

Ludmila Zajícová
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Josef Silák, vedoucí MS

15 let mužského sboru Mužáci ze Šardic

Mužský sbor byl založen v roce
2000 a navazuje tak na tradiční zpí−
vání na dědině – v obci.

Zúčastňuje se různých folklorních
a národopisných slavností nejen
v obci, ale také v zahraničí, kde zpí−
vá písničky ze Slovácka i mimo něj.

Jak jsem uvedl, začali jsme se
scházet z iniciativy starších členů MS
v roce 2000 a hned v příštím roce
jsme uskutečnili CD nahrávku, tzv.
„prubovní“. V té době bylo asi 13 zpě−
váků zapálených pro MS. Potom
z různých důvodů přestali někteří
chodit do MS a někteří noví zase
začali. Ono je to taky od těch členů
sboru určitá „oběť“. Je potřeba, aby
člen měl dobrý vztah k folkloru, kroji
a uměl aspoň trochu zpívat!

Máme v Šardicích dost zpěváků
(a taky jsem je oslovil), ale nejsou
v MS z různých důvodů. Třeba kvůli
rodině, práci, neochotě pořídit si kroj,
neochotě chodit na zkoušky, nebo
vystoupení a neochotě podřídit se
kolektivu, což je velmi důležité.

Od samého začátku jsou v MS
Josef Hromádka, Josef Silák, Fran−
tišek Štoksa, Jan Zahrádka, Franti−
šek Ištvánek, Jan Ronek, Petr Bla−

hůšek, po nějaké době Pavel Išt−
vánek a v roce 2004 Mojmír Ševčík.
Ti ostatní byli v MS jen krátkodobě.
V současné době má MS 9 členů.
Věkový rozdíl v MS je 40 let a ne−
dělá to problém, hlavně chtít. V jiných
MS jsou věkové rozdíly normální,
jsou tam zpěváci od 25 let do 75 let
a více. Za 15 let MS bylo 198 vystou−
pení, z toho 126 v kroji a 72 v civilu.
Rádi bychom přivítali nové členy,
které baví zpěv a folklor! Roky nám

přibývají a aj já bych to rád přene−
chal mladšímu a schopnějšímu,
přestože mně Tonda Zahnaš – bý−
valý kolega muzikant a bývalý kro−
nikář, říkával: „Drž to, dokáď to pů−
jde!“ Tak uvidíme.

Začátkem tohoto roku máme mož−
nost uskutečnit CD nahrávku po 15 le−
tech (tentokrát opravdovou), takže
doufám, že se uskuteční a hlavně
podaří i ve spolupráci s cimbálovou
muzikou ze Šardic.

Rok šardické chasy
Po delší době jsme se rozhodli

napsat něco ze života chasy, přede−
vším tedy publikovatelné příhody

nebo zajímavosti z roku 2015. Ke kro−
jovým plesům v roce 2015 pozname−
nám jen to, že na ples do Vlkoše po−

řádaný Skoronicemi už nikdy nepo−
jedeme, protože paní vedoucí je moc
přísná.

Hodovou sezónu jsme zahájili
na konci června v Hovoranech, do
kterých nás jelo celkem pochopi−
telně nejvíc z celého roku – 15 kluků
a 7 holek. Možná, že to je nejvyšší
počet Šardičáků v kroji na přespol−
ních hodech za několik desetiletí,
který překvapil nejen nás, ale i Ho−
voranské. Většinu z nás nepotě−
šilo, že ještě následovaly dva školní
dny, nicméně někteří to i tak doká−
zali roztočit a utratit na baru nemalé
peníze.

Po vynucené dvoutýdenní pře−
stávce jsme znovu osedlali rapače
a vyrazili v důstojném počtu na Čejč.
Po cestě dostal jeden z nás defekt,

Tomáš Veverka
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ale protože se to stalo na naší již kla−
sické občerstvovací stanici na vrchu
Hovoran, tak sjet dolů nenadělalo
žádné větší potíže. Horší a těžší byla
cesta zpátky…

Na Čejči se nám potvrdilo to, co
si mezi sebou často říkáme: hody
dělá večeřa. Maminka hostitelky si
s námi ráda zazpívala a my jsme se
po večeři stihli dokonce i vykoupat
v bazéně a zkusit, jestli jim fungují
fény při následném sušení trenek.
Nikoho jiného prý letos na večeři
neberou. V průběhu večera jsme si
ve čtyřech dali dlouhou sadu ver−
buňků a sklidili potlesk od lidí stojí−
cích kolem parketu.

O týden později se konaly hody
v Josefově, ve kterém žije kolem
400 obyvatel a na hody sem přijíždí
každoročně přes 200 přespolních.
Letos, pokud jsem to dobře spočí−
tal a zapamatoval, to bylo 226. Ně−
které rodiny si prý berou na večeři
tolik krojovaných, že polovina čeká
před domem, zatímco se jim vynáší
víno a zákusky, a druhá polovina jí.
Avšak ani toto zřejmě nestačí k tomu,
aby se všichni přespolní (zadarmo)
najedli. My jsme díky kamarádce
a nízkému počtu povečeřeli.

Na kolech jsme kromě Hovoran
a Čejče jeli ještě do Čejkovic. Kou−
sek za Čejčem se kamarádovi při−
hodila nešťastná věc, když se mu
roztrhl řetaz, takže přes kopce
z Čejče do Čejkovic se musel spo−
lehnout na pomoc ostatních, pří−
padně jako brzdy použít nohy. Zdej−
ší tradičně vynikající hody letos
trochu zhatil déšť, ale i tak to stálo
za to.

Na konci října jsme si uspořádali
akci Tour de hody, kdy jsme bě−
hem jednoho večera navštívili hody
v Lovčicích, Žádovicích a Vracově.

Kromě zde popsaných hodů jsme
zavítali ještě do Moravské Nové Vsi,
Starého Poddvorova, Prušánek, Vr−
bice, Velkých Bílovic, Kaláb, Dub−
ňan, Kostelce a Mutěnic.

Besedu jsme v letošním roce
tancovali v Hovoranech, Čejkovi−
cích a Podivíně.

Mohlo by se zdát, že v tak aktivní,
vzkvétající a poměrně velké chase
nebude problém najít stárkovské
páry, ale bohužel to tak není. Klu−
kům, kterým nechybí věk, schází
ochota, možná i zodpovědnost
vůči kolektivu a celé dědině, a hol−
ky v ideálním věku skoro ani ne−
máme.

nákupy, pochůzky – pošta úřady,
lékař
úklid a údržba domácnosti
doprovod k lékaři, na úřady
praní a žehlení prádla

Ambulantní –
v zázemí CHPS:

půjčovna kompenzačních
pomůcek – např. elektrické
polohovací postele, invalidní
vozíky, chodítka, toaletní křesla
osobní hygiena, praní
a žehlení prádla

Místní dostupnost –
v jakých obcích je služba
poskytována?

Charitní pečovatelskou službu po−
skytujeme v obcích Šardice, Strá−
žovice, Hovorany, Čejč, Terezín
a Karlín.

Personální zajištění:
3,1 úvazek pracovníci
pro přímou péči
0,5 úvazek vedoucí
a sociální pracovnice
DPP – zástup

Všechny pracovnice jsou plně
kvalifikované a jsou každoročně
proškolovány dle zákona 108/
2006 Sb.

Statistika za rok 2015
Počet uživatelů – 78
Hodiny strávené přímo
u uživatele – 3830

To je stručné shrnutí. Tak jako jiná
odvětví, i sociální služby prochází
velkými změnami, chtěla jsem proto
co nejstručněji popsat naši pečova−
telskou službu, aby občané věděli,
v jakých situacích jim můžeme po−
moci.

Na závěr děkuji pracovníkům
obecního úřadu za pomoc při stěho−
vání a všem občanům přeji krásné
prožití velikonočních svátků.

Bc. Helena Špérová

Oznamujeme všem občanům, že
prostory CHPS Šardice byly z dů−
vodu demolice Domovinky přestě−
hovány do budovy č. 5, to je budova
Základní umělecké školy a knihov−
ny. Najdete nás hned za hlavním
vchodem po pravé straně.

Provozní doba v kanceláři:
pondělí–pátek, 8:00–12:00

Pokud budete něco nutně po−
třebovat anebo se budete chtít
poradit, můžete volat na tel. č.:
733 755 880, 736 529 355.

Provoz čistírny je zachován.

Něco o naší službě:
CHPS Šardice je služba, která
je registrována v Registru
poskytovatelů sociálních služeb
od roku 2007.
Je poskytována v  souladu
se zákonem č. 108/2006 Sb.
v platném znění.
Výše úhrad za poskytované
služby se řídí vyhláškou
č.505/2006 Sb.
v platném znění.

Pro koho jsme?
Poskytujeme služby seniorůma li−
dem, kteří pro své zdravotní po−
stižení, chronickou chorobu, věk,
osamělost si nejsou schopni za−
bezpečit své životní potřeby.

Služby poskytujeme i rodinám,
které potřebují pomoc s péčí o své−
ho rodinného příslušníka.

Formy poskytovaných služeb:
Terénní –
v domácnostech uživatelů:

dovoz nebo donáška jídla
příprava a podání jídla a pití
pomoc při osobní hygieně
a pomoc při oblékání
pomoc při přesunu na lůžko
či vozík
pomoc při prostorové orientaci

Nové zázemí
charitní pečovatelské služby Šardice
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Systém jóga v
denním životě je
ucelený systém fy−
zických, decho−
vých, relaxačních a
meditačních tech−
nik.  Zahrnuje rov−
něž další speciální
techniky. Jóga v
denním životě je
vhodná pro člově−
ka každého věku a
úrovně fyzických možností. Vychází
z klasické cesty jógy. Jejím cílem je
pomoci člověku získat a zlepšit tě−
lesné, duševní, sociální a duchovní
zdraví a dosáhnout harmonie. Jóga
je věda o těle, mysli, vědomí a duši.

Jógu si můžete přijít zacvičit kaž−
dé úterý a čtvrtek od 18 hodin do tě−
locvičny ZŠ Šardice. V letních měsí−
cích probíhá cvičení pod širým ne−
bem. Všechny návštěvnice jistě po−
tvrdí, že se jejich flexibilita při pravi−
delném cvičení zlepšila. A pro ty, kte−
ří ještě cestu za cvičením nenašli,
přikládám tzv. orgánové hodiny, je−
jichž dodržování zlepší zdravotní
stav i náladu.
Orgánové hodiny

Biorytmy, respektive naše vnitřní
biologické hodiny, neřídí jen vzestup
a pokles výkonnosti během dne.
Ovlivňují i aktivitu jednotlivých těles−
ných systémů nebo orgánů našeho
těla v průběhu celých 24 hodin. V tzv.
orgánových hodinách vyjádřili Čí−
ňané skutečnost, že člověk žije z ho−
diny na hodinu a stav jeho organismu
se postupně mění.
Jak tedy naše orgány fungují?

23. – 1. hodina
Začíná pracovat žlučník. Ti, kdo mají

s tímto orgánem potíže, se obvykle
v tuto dobu budí nebo nemohou spát.

1. – 3. hodina
Aktivují se játra. V této době na−

stává útlum (nejnižší okysličení moz−
ku), proto je třeba zvýšit pozornost
např. při cestování. V tuto dobu se
rovněž budí žlučníkáři, protože játra
a žlučník jsou párové orgány. Játra
se mohou regenerovat a vykonávat
svou životně důležitou detoxikační
činnost pouze ve spánku.

3. – 5. hodina
Vrcholí činnost plic, proto se v tuto

dobu budí kuřáci, astmatici, nemoc−

žeme podávat vy−
soké duševní vý−
kony.
11. – 13. hodina

Doba aktivní
činnosti srdce.
Není dobré je za−
těžovat velkým
množstvím potra−
vy. Jestliže jste
sytí j iž během
oběda, jedli jste

příliš. Nastává mírný útlum, pozor
na úrazy! Kolem 13. hodiny dochází
k náhlému pocitu únavy a poklesu
výkonnosti. Vhodná je procházka
nebo krátký spánek.

13. – 15. hodina
V nejvyšší činnosti je tenké střevo.

V této době se snižuje citlivost zubů
(vhodná doba na dentistický zá−
krok). Začíná se zvyšovat fyzická
aktivita.

15. – 17. hodina
Nejvíce pracuje močový měchýř.

Dobré je pít bylinkové čaje, sporto−
vat. Trávicí systém je schopný při−
jmout vydatné jídlo, aktivita stoupá
a dosahuje druhého výkonnostního
stupně.

17. – 19. hodina
V činnosti jsou ledviny. Velmi po−

třebné je vyloučit vše, co jim škodí –
tuky, cukr, sůl, limonády, chemiká−
lie, káva, alkohol, chlad, stresy.
V tuto dobu je vhodná masáž nohou,
která může velmi prospět zatíže−
ným ledvinám a tím i celému tělu.
Pokud se rodičům podaří děti dostat
do postele před 19. hodinou, vět−
šinou spí bez problému. Po této ho−
dině však nastává problém, protože
začíná být aktivní krevní oběh a tělo
i duch mají většinou jiné úmysly než
spánek.

19. – 21. hodina
Nastává druhá perioda činnosti

našich orgánů. Do činnosti se do−
stává obal srdce – krev. V této době
člověk velmi dobře vnímá. Je to čas
vhodný pro poslech hudby a diva−
delních her nebo pro aplikaci krému
na bolestivá místa.

21. – 23. hodina
Doba činnosti „tří ohřívačů“ – tělo

se připravuje na spánek, proto by−
chom neměli činit nic pro jeho akti−
vaci, vynecháme jídlo.

Systém jóga v denním životě

ní na průdušky, s rýmou a se záněty
cest dýchacích. Dochází k maxi−
mální spotřebě kyslíku, látkové vý−
měně, sycení mozku. Doporučuje se
proto spánek při otevřeném okně.
Když se probouzíme pravidelně oko−
lo čtvrté hodiny, může jít o varovný
signál začínajícího onemocnění plic,
nebo také o úplné psychické vyčer−
pání. Ledviny jsou v klidu, prakticky
přestávají vylučovat.

5. – 7. hodina
V nejvyšší činnosti je tlusté střevo.

Kolem sedmé hodiny by se člověk
měl vyprázdnit. Doporučujeme na−
vyknout si v tuto dobu na vyprazd−
ňování, vyhýbat se stresu a spěchu.
Probouzet se je třeba postupně,
neboť nemocní lidé se právě v tuto
dobu cítí velmi špatně. Je vhodné vy−
pít sklenici čaje k podpoře činnosti
tlustého střeva.

7. – 9. hodina
Dostává se do činnosti žaludek.

Pracuje na plné obrátky a je připra−
ven přijmout další přísun energie.
Prakticky odpočinek již skončil,
játra dokončila svoji aktivitu a je nyní
možnost zátěže stravou. Můžeme
konzumovat bez obav větší množ−
ství jídla. Velmi důležité je v tuto dobu
konzumovat vitamíny.

9. – 11. hodina
V této době nastává čas pro boj

organismu s jakoukoli nemocí. V čin−
nosti je slinivka břišní a slezina, což
ovlivňuje tvorbu protilátek, využí−
vání živin a ovlivňování hladiny krev−
ního cukru. Vhodné je ovoce, med.
Konzumujeme−li v této době slad−
kosti, slinivka musí intenzivně pra−
covat, aby snížila hladinu krevního
cukru. To způsobuje oslabení vý−
konu, které je často kompenzované
pitím kávy. Vyhýbat bychom se měli
přílišné fyzické činnosti, avšak mů−

Helena Peterková, spolek Za zdravé Šardice
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Malí fotbalisté
Lubomír Brhel

Fotbal má v naší obci velkou tra−
dici. Na travnatých hřištích hrají
kluci i děvčata již od pěti let. Nej−
menší fotbalisty trénují Lubomír Br−
hel a Pavel Kostiha. Přestože by se
zdálo, že fotbal v zimě není aktuální,
je třeba trénovat a chys−
tat se na jarní sezonu
i přes tyto zimní měsíce.
Proto se v hale U Orla
děti scházejí na trénin−
ky dvakrát do týdne. Vý−
konnost malých fotba−
listů si trenéři ověřují
účastí na přátelských
zápasech a halových
turnajích. Letos odehrá−
li dva přípravné zápasy
s týmy z Hovoran a Sva−
tobořic.

Nejočekávanějšími
akcemi jsou halové tur−

naje. V prosinci pořádal takový tur−
naj Sokol Čejč. Naši skončili na dru−
hém místě, nejlepší hráčkou byla
Karolína Boušková a nejlepším
střelcem turnaje se stala Andrea
Knoflíčková.

Florbal v roce 2015
Michal Pazderka

Naše organizace pořádala turnaj
v lednu. Tento turnaj jsme vyhráli
a nejlepším hráčem byla vyhlášena
opět Karolína Boušková a trofej
nejlepšího střelce si odnesl Štěpán
Koláček. Malí hráči byli z medailí

nadšení. Věříme, že
se jim bude dařit i na
turnajích v Čejkovicích
a v Hovoranech.

Úspěch a radost dětí
nás těší, ale rádi by−
chom přivítali i další
malé hráče, protože
hráčskou základnu za−
tím tvoří poměrně má−
lo dětí. Pokud chcete,
aby vaše dítě sporto−
valo a trávilo tak aktiv−
ně  volný čas, přiveďte
ho mezi nás každé úte−
rý a čtvrtek od 17 hodin.

Florbal v Šardicích se neustále
vyvíjí a i v loňském roce nás čekalo
několik zajímavých událostí.

Náš klub DMFC Šardice si minulý
rok na podzim připomněl páté vý−
ročí svého založení. Oslavili jsme
ho přátelským utkáním s florbalisty
z Karlína, které se konalo v naší hale
v Šardicích. Po počátečním náhlém
nástupu Karlína se vedení zápasu
ujal náš tým a následný průběh zá−
pasu byl již v náš prospěch. Jak tým
z Karlína, tak i náš tým měl silnou

podporu fanoušků, kterým tímto moc
děkujeme.

Uskutečnil se také přátelský zá−
pas mládežnického družstva s tý−
mem z Hovoran, který náš tým vy−
hrál. Plánujeme i další přátelská
utkání nejen s florbalisty z Karlína,
ale i Hovoran a Kyjova. Na všechna
utkání jste srdečně zváni.

Koncem září 2015 byla opět za−
hájena amatérská florbalová liga
v Brně, které se tento rok opět účast−
níme. I když se nám zatím v tomto

ročníku ligy moc nedaří, do konce
zbývá ještě více než čtvrt roku.
Mládežnický tým se letos bohužel
žádné ligy neúčastní, protože jediná
dostupná liga v Dubňanech byla
zrušena.

Zveme touto cestou zájemce
o florbal všech věkových kategorií
na naše tréninky, které se konají
pravidelně každé pondělí od 19:00
a každý pátek od 18:00 do 19:00 pro
žáky základní školy a od 19:00 pro
starší 15 let.

Šardický tým po vítězném
utkání v Brně v rámci AFLOba týmy z přátelského zápasu Šardice−Karlín
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Zajímavosti

Lovec autogramů
Jak jsem našel kamaráda z Anglie

Josef Čech

5. 11. 1980 jsem navštívil
v Praze fotbalový zápas 2. kola
poháru UEFA Bohemians Pra−
ha – Ipswich Town. Ipswich byl
v té době v Anglii velkoklub.
Trénoval ho slavný Bobby
Robson a hrálo v něm několik
evropských reprezentantů,
např. M. Mills, J. Wark, T. But−
cher, P. Mariner, A. Muhren,
F. Thijssen. Mužstvo Bohemky
trénoval věhlasný T. Pospíchal
a ve svém kádru měl i několik
reprezentantů jako Mičinec,
Prokeš, Ondra, Levý, Bičovský,
ale hlavně Tonda Panenka.
I když anglický tým Ipswiche
celou soutěž UEFA 1980/81
vyhrál, když ve finále porazil
nizozemský AZ Alkmaar, tak
mužstvo Bohemky bylo pro něj
více jak zdatným soupeřem.
Bohemka v Anglii sice pro−
hrála 3:0, ale doma díky dvěma
gólům Panenky vyhrála 2:0
a Ipswich postoupil se štěstím.

Po zápase jsem šel do ka−
biny pro podpisy. V té době to
bylo normální, nikde žádné kontroly.
V kabině Ipswiche bylo plno řevu
hlavně od anglických fans, ti byli rádi,
že postoupili. Do programu jsem si
nechal podepsat všechny hvězdné
hráče anglického klubu. A šel jsem
za Tondou Panenkou též pro podpis.
Celou dobu mě ale sledoval jeden
Angličan asi v mých letech. Myslel
jsem, že je to anglická ochranka.
Když jsem vyšel z kabiny Bohemky,
tak mě ten Angličan začal něco vy−
kládat a ukazoval fotoaparát. Já po−
chopil, že by se rád vyfotil s Panen−
kou. Rozhodl jsem se, že to zkusím
a šel jsem zpět do kabiny Bohemky.
Panenkovi jsem vše vysvětlil a on
řekl, ať chvíli počká. Za 10 minut Pa−
nenka přišel, dal Anglánovi pode−
psanou fotku. V tu chvíli mě Anglán
strčil do rukou velký fotoaparát „Can−
non“, který udělal ihned fotky, uká−
zal, co mám zmáčknout. Byl jsem
rád, že se fotka povedla.

Odcházel jsem ze stadionu a asi
po 50 metrech mě někdo chytil za
rameno. Ohlédnu se, a byl to opět

přání k Vánocům. Když jsem si
nechal dopis přeložit, tak v něm
psal, že přijede na Silvestra
na 4 dny do Prahy. Jestli bych
ho po zbylých divech neprove−
dl a abych se o nic nestaral
a jen zajistil program, že všech−
no platí. Odepsal jsem, že sou−
hlasím. Před Vánoci jsem do−
stal telegram, že přiletí 29. 12.
ve 13 hodin na Ruzyň z Lon−
dýna. Ráno 29. 12. jsem si vzal
česko−anglický slovník a vyra−
zil do Prahy. Na letišti jsem ho
poznal. Hned jsem na něj kři−
čel „Let‘s go Ipswich!“.

David byl rád, že tu má spo−
lečníka. Odjeli jsme do centra
a ubytovali se na Václaváku
ve starém hotelu Alcron, kde
byl silvestrovský program. Ješ−
tě téhož dne jsem s ním objel
stadiony Duklu, Spartu a Sla−
vii. Na druhý den jsme si pro−
hlédli Hradčany a Nerudov−
kou na Karlův most. A obešli
oblíbené pražské hospody.
Nejvíce ho zaujala hospoda

U Fleků, která byla postavena
v r. 1499. Nechtěl tomu věřit a říkal,
kde se hrabou londýnské puby.

Velmi se mu líbilo černé pivo za
4,10 Kč (v Šardicích za 1,70 Kč)
a svíčková za 30 Kč. Pro něj to bylo
vše za hubičku. Zavolal jsem har−
monikáře, aby mu zahrál anglicky
„Škoda lásky“. Byl naměkko a slzel.
Harmonikář to musel několikrát opa−
kovat. Bujarého Silvestra jsme osla−
vili na hotelu. David byl z celého po−
bytu nadšený a pozval mě k němu
do Londýna. Já bohužel k němu jet
nesměl, nepustili mě. U nás byl so−
cialismus, psal se rok 1980. Na le−
tišti mně řekl: Pepa, v létě přijedu
a ještě musíme spolu navštívit praž−
ské Jezulátko, kostel v Resslově ulici
a můj oblíbený pub U Fleků.

Od té doby k nám jezdí pravidelně.
Teď už i s manželkou a rodiči. Po re−
voluci jsem ho i já již několikrát na−
vštívil v Londýně. Ale to předbíhám.
Takže dnes vím, že 5. 11. 1980 jsem
vyhrál „jackpot“!

Na příště bude velké překvapení.

Angličan. Představil se. Jmenoval se
David a chtěl po mě adresu. Tu jsem
mu bez váhání dal. Z jeho řeči a po−
sunků jsem vyrozuměl, že jejich
výprava spí v hotelu Internacional
a hotelový portýr jim na papír na−
psal, že musí navštívit pět divů
Prahy, které by měl každý Angličan
vidět. Oni však navštívili jen jeden,
a to bylo Staroměstské náměstí
a Orloj v pravé poledne. Byli uneše−
ní, jen říkali „Golden Prague“ – zlatá
Praha. Ostatní divy už nestihli. Z jeho
bloku jsem vyčetl zbylé divy Prahy.
2. Hradčany a Karlův most
3. Hospody – U Fleků, U Kalicha,

U Pinkasů a U Sv. Tomáše
4. pražské Jezulátko
5. kostel Cyrila a Metoděje v Reslově

ulici, kde po atentátu na Heydricha,
18. 6. 1942 nalezlo smrt 7 para−
šutistů vycvičených v Anglii. Ang−
ličané dosud mají velkou úctu k na−
šim letcům.
Jaké bylo moje překvapení, když

mně za měsíc přišel dopis z Anglie.
Psal David. Myslel jsem si, že je to

Já s Davidem
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Milí čtenáři, v průběhu čtyř za−
stavení jsme si spolu povídali o pří−
jmeních v naší obci. O tom, proč
vznikla, z jakých slov nám byla od−
vozena a jaký význam má či měla
v minulosti.

Jak již víme, příjmení stojí při
jméně. A v dávné minulosti odlišila
osoby stejného jména od sebe, ale
zároveň jej mohla určitým způso−
bem charakterizovat. Přenáší se z ge−
nerace na generaci a je základem
pátrání po předcích v dochovaných
dokumentech, dnes tolik oblíbené
občanské genealogii. Na začátku
každého takového pátrání jsou doma
dochované dokumenty. Jedná se na−
příklad o křestní, oddací a úmrtní
listy, vojenské či pracovní knížky

a jiné a tyto malé poklady mohou být
i více než sto let staré. Na nich uve−
dené informace vychází z úředních
zápisů matrik, které v současné
době řeší předpis č. 301/2000 Sb.
Zákon o matrikách, jménu a pří−
jmení a o změně některých souvi−
sejících zákonů. Předchůdce dneš−
ních úředních dokumentů, nařízení
a zákonů stejně jako struktura státní
správy vychází ze zvyklostí Ra−
kouska−Uherska, jichž jsme byli
součástí.

Jedním z prvních nařízení, upra−
vující informace v matrikách, je cí−
sařský patent z 10. března 1770
od císařovny Marie Terezie. V mat−
rikách je nařízeno psát číslo domu,
je zakázáno psát jméno „po chalupě

či gruntu“. Nově příchozí majitel pře−
jímal příjmení podle místa. Nařízení
s číslováním bylo zavedeno někde
ještě téhož roku, někde později,
ale zmíněný zákaz se příliš nedodr−
žoval, zapisovali oba údaje najed−
nou. Teprve patent císaře Josefa II.
ze dne 1. května 1781 prohlásil ma−
triku veřejnou listinou. Do té doby
sloužily pro potřeby církve. Zápisy
uváděly pouze datum křtu, datum
sňatku a datum posledního poma−
zání. Nadále je zapisováno datum
narození a křtu stejně jako datum
úmrtí a posledního pomazání zá−
roveň. Císařský patent o matrikách
z 20. února 1784 nařizoval nový
matriční formulář, který byl s urči−
tými změnami platný až do roku
1949. Obsahoval informace v řád−
cích a sloupcích, které se tak staly
přehlednými a dovolovaly rychlejší
zápis.

Nejdůležitější císařský patent od
císaře Josefa II. z hlediska příjmení
byl ale ten z 1. listopadu 1786 zvaný
„Familiennamem“ č. 591. Upravoval
pravidla pro odvozování rodinných
jmen na území tehdejší monarchie
a zabraňoval svévolnému a chaotic−
kému pozměňování jmen. Jednak
uzákonil neměnnost jména, proto
pojmenování tvořila dvoujmenná
pojmenovací soustava (křesní jmé−
no + příjmení), jednak dědičnost
jména, které děti dostaly po otci
a manželka po sňatku. Své příjmení
dostala čeleď a bezzemci, pokud
je ještě neměli. Podle něj sňatkem
žena přijala příjmení svého man−
žela. Například šardická matrika
v zápise uvádí: Nevěsta Mechtilda,
manželská dcera Jakuba Hromádky,
po svatbě v roce 1845 s Františkem
Reichem se stala manželkou Fran−
tiška Reicha.

Teprve kolem roku 1880 jsou
dcery či manželky v zápisech mat−
rik zapisovány nám známým zakon−
čením –ová. Mechtilda by byla Rei−
chová.

Naše zastavení o jménech a pří−
jmeních končí. Je závěrečnou ka−
pitolou věnující se šardickým pří−
jmením.

Příjmení v Šardicích V.
Ing. Bc. Petra Košuličová

Zdroje: Mates Vladimír:
Jména tajemství zbavená, Knižní

klub Praha 1998, vyd. 1, 176 s.
www.genea.cz, www.mza.eu

Kolektiv pracovníků Jednota na Zapletalovém děkuje
tímto všem svým zákazníkům za projevenou přízeň.

I nadále jsme tu pro vás.

Poděkování
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Sladký dezert z kuskusu
Na pánvičce zkaramelizujeme nadrobno nakrájené

jablko s třtinovým cukrem (2 lžíce) a lžící másla. Až bude
hotové, přidáme hrst ořechů a půl hrnku kuskusu, mi−
nutu opražíme a zalijeme plným hrnkem studené vody.
Přivedeme k varu, minutu vaříme, pak odstavíme a za−
kryjeme, dokud kuskus nezměkne. Do směsi přidáme
rozmačkaný jeden nebo dva banány, vše zamícháme
a podáváme.

Dezert můžeme jíst teplý nebo ho dát do silikonových
formiček, ze kterých se pak lehce vyklopí vychladlý.
Můžeme dozdobit ovocem, šlehačkou apod.

Ze světa bylinek
Tomu, kdo špatně spí, pomůže kozlík lékařský. Tato

bylinka také pomůže lépe se vypořádat se změnou času,
která nás právě čeká. Kozlík, neboli valeriana officinalis,
nebo také kočičí křen, je bylina na lepší spánek se zklid−
ňujícími účinky a silné přírodní antidepresivum.
Kapky z kozlíku

80 g kozlíkového kořene, 250 g lihu
Kořen nakrájený nadrobno zalijeme v uzavíratelné

sklenici, necháme 14 dní louhovat, denně protřepeme.
Pak scedíme přes plátno a užíváme 10−20 kapek před
spaním, samotné nebo rozpuštěné ve sklenici vody.

Recepty
Radka Hnilová

Již od začátku vydávání našeho
zpravodaje, psal pan Antonín Zah−
naš různé články, hlavně své po−
znatky kronikáře, muzikanta a další
informace z kulturní činnosti v naší
obci. Protože jsem s ním dlouho
spolupracovala v různých aktivi−
tách a psala taky články do zpra−
vodaje, a to hlavně na základě
vzpomínek pana Františka Staně,
Jaroslava Chrástka nebo pana
Petra Kyselky, tak jsme se dohodli,
že napíšu nějaké jeho vzpomínky
na staré muzikanty. No ale to už je
pár let, tak bych ráda toto uvedla
zde jako vzpomínku na muzikanta,
kronikáře, velkého podporovatele
našich tradic a dobrého kamaráda,
Tondu Zahnaše.

Tenkrát, je to tak asi dva roky, mi
napsal:

Lidko, podle slibu Ti posílám ně−
kolik úsměvných příběhů nás bý−
valých muzikantů. Protože jsem psal
40 roků kroniku kapely, mám jich
víc, ale některé jsou vhodné, jiné
méně, záleží na tvém uvážení. Tak−
že tady se zpožděním jsou:

Po jednom pohřbu, kdy bylo vel−
ké vedro, jsme se stavili v hos−
podě, prý na jedno od čepu. Jeli−
kož se v hospodě sešlo i několik
jubilantů, nezůstalo jen u piva, ale
ti poručili i kořalku. A jak už to

bývá, muselo se i zahrát. Po čase
to některé z muzikantů dost
unavilo, a tak bubeník Klimeš
usínal za bubnem, až mu brýle
spadly mezi činely.
Toho si nějaká podšívka hříchu
hned všimla, a tak kdosi za−
volal na Klimeše: Tondo, uder!
Bubeník zapomněl na brýle,
udeřil  na činely a tím bylo po
brýlích.
Na to s hrátím skončil a odebral
se smutný k domovu.

Při jedné oslavě překonání re−
kordu v těžbě na Dole Julius se
hrálo, a k jídlu se všem podá−
valy dobroty z domácí zabíjačky.
Mělo to však jeden problém, a to
ten, že byl právě půst – Velký
pátek.
Bylo ale málo těch, kteří dobro−
tám odolali, a tak u většiny bylo
vidět umaštěné huby.

Při zábavě, kterou u nás pořá−
dali kruponáři, dostali muzikanti
k půlnoční večeři pečeného psa,
kterého připravil Vraťa Fibingr.
Někdo nad tím ohrne nos, ale
muzikantům pes tak chutnal, že
se ještě tahali, kdo lépe okouše
kosti. S těmi pak ještě bubeník
Klimeš tloukl na buben a bylo moc
veselo.

V krátké době se ze života
Šardic ztratily dvě osobnosti,
které se významným způso−
bem podílely na kulturním ži−
votě a dění v obci.

Dlouholetý kronikář obce, pan
Antonín Zahnaš, který ve zpra−
vodaji pravidelně publikoval
články z historie obce, jejího kul−
turního a především hudebního
života, a paní Ludmila Zajícová,
která se s námi dělila o novinky
z Dia klubu a vzpomínky své
i svých vrstevníků.

Zde uvádíme článek, vzpo−
mínku na pana Zahnaše, který
pro toto vydání připravila právě
paní Ludmila Zajícová. Na strán−
ce č. 21 tohoto čísla najdete
také její recept na velikonočního
dia beránka. O další vzpomínky
a nápady, které měla v plánu pro
toto i příští vydání Šardického
zpravodaje, se s námi už bohu−
žel nepodělí.

Děkuji proto alespoň touto
cestou za všechny články, foto−
grafie, nápady, za pomoc a zá−
jem o vydávání zpravodaje,
a také vzpomínky a informace
ze života v Šardicích, které pro
své spoluobčany pan Zahnaš
i paní Zajícová ochotně připra−
vovali. Jarmila Brhelová

Ludmila Zajícová

Ze života šardických občanů



Šardice strana 29

Akce v obci

V neděli 21. února proběhla
v obecní hale U Orla plánovaná
beseda se seniory. O slavnostní
přivítání a proslov se postarala sta−
rostka obce, paní Blažena Galiová.
Uvítala všechny přítomné a sezná−
mila je s dalšími plány budování
v obci. Pro všechny zúčastněné
byl připraven dotazník, který již byl
zpracován, a podněty a návrhy z něj

vzešlé budou sloužit k dalšímu plá−
nování rozvoje v obci.

Program zpestřil svým zpěvem
a vyprávěním pan Zdeněk Junák,
člen Městského divadla v Brně. Jeho
poutavé vyprávění příběhů z natá−
čení Četnických humoresek zaujalo
všechny přítomné. Také jsme si po−
slechli historky z jeho osobního a ro−
dinného života. Své vyprávění pro−

kládal zpěvem za doprovodu kytary.
V závěru se našel i prostor pro dotazy
a focení. Velmi milý byl i pozdrav do
Šardic z pořadu Srdcovky Zdeňka
Junáka, který následující den dopo−
ledne moderoval v Českém rozhlase.

Pro všechny přítomné bylo připra−
veno malé občerstvení. Z reakce
zúčastněných můžeme hodnotit akci
jako zdařilou.

Vladimíra Benešovská

Michaela Procházková a Veronika Válková

Pyžamový bál

Dne 13. 2. 2016 se konal již 7. py−
žamový bál. Tento bál připravily ma−
žoretky Rošťandy a jejich přátelé.
Ples zahájily mažoretky Mini Rošťan−
dy, poté přišly na řadu mažoretky Roš−
ťandy. Přátelé mažoretek si připra−

vili pro Rošťandy úryvek z pohádky
Mrazík. V průběhu večera zazpívala
Viktorie Lesovská v doprovodu svého
tatínka Luďka Lesovského.

Všichni, kteří se na organizaci le−
tošního pyžamového bálu podíleli,

by tímto chtěli poděkovat za hojnou
účast, skvělou zábavu a také všem
sponzorům, rodičům mažoretek a přá−
telům, za bohatou tombolu.

Těšíme se, že se v dalším roce
opět setkáme.

Beseda se seniory
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Plán akcí obce Šardice

Pozvánky

DUBEN
2. 4. 2016 Aprílový pochod za zdravím FoS Šardičan

2.−3. 4. 2016 Burza dětského a dospělého oblečení Klub maminek
16. 4. 2016 Ukliďme svět, ukliďme Česko Kulturní komise
16. 4. 2016 Ukliďme svět, ukliďme Česko MS Hubert
16. 4. 2016 Karnevalová Oldies Za zdravé Šardice, z.  s.
23. 4. 2016 Jarmark Za zdravé Šardice, z.  s.
30. 4. 2016 Čarodějnice Za zdravé Šardice, z.  s.
30. 4. 2016 K vodě s rybářem − pro děti Pro přírodu a myslivost, o.  s.

KVĚTEN
1. 5. 2016 Malování pískem, výstava fotografií DIA Klub
3. 5. 2016 Dopravní den ZŠ T.  G.  Masaryka

14. 5. 2016 Běh naděje ve spol. se Sokolem Hovorany  Kulturní komise
21.−22. 5. 2016 Mezinárodní turnaj ve FRISBEE TJ Baník Šardice

28. 5. 2016 Florbalový turnaj pro děti DMFC Šardice
28. 5. 2016 Rybářské závody pro dospělé Moravský rybářský svaz
29. 5. 2016 Rybářské závody pro děti a mládež Moravský rybářský svaz

ČERVEN
1. 6. 2016 Namaluj ornament Kulturní komise
3. 6. 2016 Degustace vín na PIWI 2016 Mendelův vinařský spolek
3. 6. 2016 Pohárový turnaj TJ Baník Šardice
3. 6. 2016 Den dětí, výlet MŠ Šardice
4. 6. 2016 Dětský den Ranč Marco Zdeněk Varmuža

11. 6. 2016 PIWI 2016 a Hibernal Forum Mendelův vinařský spolek
10.−12. 6. 2016 Oslavy 730 let obce Kulturní komise, spolky

18. 6. 2016 Dětský den Za zdravé Šardice, z.  s.
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Inzerce
Program oslav

730 let
od založení obce

Pátek 10. 6. 2016
Obecní hala U Orla

Slavnostní zasedání
zastupitelstva, ocenění občanů

Rezidence
Vernisáž obrazů, křest knihy,
výstava kronik, koncert
vážné hudby

Areál Za Starou školou
Beseda u cimbálu s CM Friška

Sobota 11. 6. 2016
Obecní hala U Orla

Přivítání rodáků, hostů
Slavnostní mše svatá, požehnání
Průvod do areálu TJ Baník

Areál TJ Baník
Šardická svatba

Areál Za Starou školou
Muzikál žáků ZŠ T. G. M Šardice
Taneční zábava s DH Ištvánci

Neděle 12. 6. 2016
Hřiště TJ Baník

Okrsková soutěž
v požárním sportu
28. ročník přehlídky
mládežnických dechových
hudeb
Ochutnávka vín místních vinařů,
prezentace spolků, atrakce
pro děti

Ranch Marco
Vás srdečně zve na pohádkové odpoledne a stříhání ovcí

v sobotu 4. 6. 2016 v 16:00 hodin na ranči Marco v Šardicích

 stříhání ovcí  soutěže  jízda na koni  dojení ovcí a koz  táborák − večer stezka odvahy
Občerstvení zajištěno, westernové oblečení a kostýmy vítány
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Dění v obci ve fotografii

Počítačová učebna v ZŠ

Vánoční koncert Mladé muziky

Karneval v ZŠ

Výuka první pomoci
u prvňáčků

Práce na školní zahradě

Bagrování potoka
Povodím Moravy


